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ESTUDI LA UNIÓ// Plagues ametlers

Més de la meitat dels ametlers ja estan afectats per la plaga de la 
vespeta, amb pèrdues de més de 4 milions d’euros

LA UNIÓ alerta del perill de l’expansió de la plaga de la 
vespeta de l’ametler que, segons un estudi que han elabo-

rat els serveis tècnics de l’organització, afecta a unes 51.000 
hectàrees de cultiu, el 55% de la superfície de la Comuni-
tat Valenciana, causant ja fins hui unes pèrdues d’al voltant 
de 4 milions d’euros. LA UNIÓ destaca que uns 3,1 milions 
d’euros correspondrien a pèrdues directes en producció i els 
restants 900.000 euros a l’augment de les despeses fitosani-
tàries necessàries per a minimitzar els danys. / Ferran Gregori

A UNIÓ alerta del perill de l’expansió de la plaga de la vespeta 
de l’ametler que, segons un estudi que han elaborat els serveis 
tècnics de l’organització, afecta a unes 51.000 hectàrees de 
cultiu, el 55% de la superfície de la Comunitat Valenciana, cau-
sant ja fins hui unes pèrdues d’al voltant de 4 milions d’euros. 
LA UNIÓ destaca que uns 3,1 milions d’euros correspondrien 
a pèrdues directes en producció i els restants 900.000 euros 
a l’augment de les despeses fitosanitàries necessàries per a 
minimitzar els danys.

Aquesta plaga, considerada com una de les més importants 
que afecten l’ametler, és present ja en tots els països medite-
rranis, estenent-se d’est a oest. A França es va detectar per 
primera vegada en 1981, mentre que la primera detecció en 
territori espanyol és de juliol de 2010 a Castella-la Manxa, en la 
zona de la Manchuela. Des de llavors la seua expansió ha sigut 
imparable: en 2015 va arribar a Aragó, en 2016 a la Comuni-
tat Valenciana, en 2018 a Múrcia i en 2019 a Catalunya. En 
la Comunitat Valenciana es va detectar per primera vegada a 
les comarques del Valle de Ayora-Cofrentes i Utiel-Requena, 
limítrofes amb la província d’Albacete on s’havia detectat en 
2010. En aquests moments la seua presència se situa ja a 
les comarques alacantines del Alto Vinalopó, Vinalopó Mitjà, 
l’Alacantí, Marina Baixa, l’Alcoià; en la castellonenca del Alto 
Palancia; i en les de València: Hoya de Buñol, Ribera Alta, Vall 
d’Albaida, i els termes municipals de Moixent i la Font de la 
Figuera, a La Costera.

Castella-la Manxa és la comunitat més afectada a Espanya 
amb el 40% del total d’ametlers afectats, seguida de la Comu-
nitat Valenciana amb el 26%, Aragó amb el 18%, Murcia amb 
el 14% i Catalunya, amb el 2%.

Dificultat a detectar l’inici de la plaga
La Eurytoma amigdali és una vespeta de color negre d’uns 
7-8 mm de longitud. Les larves són de color blanc al princi-
pi i van canviant a grisenc. L’eruga passa l’estiu i l’hivern a 
l’interior de l’ametla, alimentant-se d’ella fins que, després de 
crisalidar, ix a l’exterior en condicions normals entre meitats 
de març i principis d’abril. Els fruits afectats, amb la larva en el 
seu interior, romanen en l’arbre després de la recol·lecció amb 
un aspecte deshidratat, grisenc i de menor grandària que els 
fruits sans. Aquests símptomes són fàcilment detectables. És 
molt important, amb l’objectiu de reduir la següent generació 
i aprofitant la seua fàcil detecció, retirar, abans del comença-
ment de la brotada, totes les ametles afectades i destruir-les, 
evitant d’eixa forma que les larves es transformen en adults a 
la primavera.

El seguiment de la plaga, a causa de l’absència d’una fero-
mona que permeta conéixer amb exactitud el cicle biològic, 

és molt complicat, per la qual cosa, en l’actualitat, els estu-
dis se centren en detectar amb la major precisió possible el 
començament de l’emergència dels primers adults.

El càlcul del moment exacte és transcendental ja que el perío-
de del tractament fitosanitari és molt curt i s’ha d’actuar abans 
que les femelles facen la posada, ja que la realitzen ràpidament 
després d’emergir.

Mesures
El gran perill d’aquesta plaga, segons remarca el responsable 
del sector de fruita seca de LA UNIÓ, Ricardo Beltrán, és pre-
cisament la falta de coordinació i el fet que no serveix només 
amb el tractament i control de manera individual. “Si el meu veí 
de parcel·la té els ametlers abandonats o no actua davant la 
vespeta, de res serveix el meu esforç i les inversions que faça 
en tractaments. Per això és molt important eliminar els ametlers 
afectats dels camps abandonats i també de les cunetes de les 
carreteres”, assenyala Beltrán.

La UNIÓ reclama a curt termini, mentre no s’aconseguisca el 
control i la minimització de danys, un paquet d’ajudes directes 
als productors afectats que compensen les pèrdues econòmi-
ques provocades per una plaga forana.

Així mateix també planteja a les diferents Administracions que 
coordinen un pla d’actuació conjunta que permeta el control, 
la disminució de danys i evite la seua expansió mitjançant una 
sèrie d’actuacions com el compliment de la Llei 43/2002, de 
20 de novembre, de Sanitat Vegetal que estableix l’obligació 
dels particulars de vigilar l’estat fitosanitari dels seus cultius, 
així com la millora dels protocols d’actuació per al control en 
les zones afectades i un increment del pressupost per a línies 
d’investigació de solucions biotecnològiques. 

camp valenciàACTUALITAT

Tens el vídeo disponible a: https://cutt.ly/Txj1d77
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camp valenciàENTREVISTA AMB...

Mireia Mollà és consellera d’Agricultura, Desenvolupa-
ment Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica 
des de juny de 2019, quan va substituir, després de les 
eleccions autonòmiques i revalidar el Govern del Botà-
nic la seua majoria, a Elena Cebrián. És consellera per 
la quota de Compromís i ha concedit esta entrevista a 
CAMP VALENCIÀ en la qual es parla de tota l’actualitat 
del sector. / Josep Sanchis i Juan Alberto Cano

Quin balanç fa de la legislatura?

Vam començar amb adversitats climàtiques com la DANA, el 
temporal Glòria, que han afectat al camp valencià, i també la 
lluita contra les plagues que ens venen de fora, així com també 
aleshores vam encetar el problema de la rendibilitat, i de sobte 
ens ve una pandèmia com la de la Covid-19 que ens mar-
cat totes les actuacions. Han passat coses molt roïnes, però 
també de bones. El sector agroalimentari ha demostrat que 
és un enorme pilar per a l’economia i a nivell humà que és 
essencial, que ens ha protegit a les persones garantint-nos 
l’abastiment. Ens han donat una lliçò, tenim un gran potencial, 
i per això hem d’ajudar fent moltes coses per a d’ell.  

Els grans reptes de la Conselleria a hores d’ara, quins 
són?

Tenim moltes reflexions, estudis, i fins i tot conclussions, sobre 
com hem d’evolucionar en el camp valencià i quines són les 
necessitats, les nostres debilitats i les fortaleses. Per això, hem 
abordat ja ara un escenari de taules de treball molt importants 
amb el sector, on anem a treballar no a debatre. Eixa és la dife-
rència, tenim l’anàlisi clara i anem a pels grans reptes que són 
unes estructures febles, per això amb la Llei d’Estructures ja, 
hem d’anar a les coses pràctiques. Hem de pensar també en 
les varietats per a que siguen més competitives, també en les 
amenaces que ens poden vindre. Gràcies també a la fundació 
IVIFA de LA UNIÓ tenim un estudi que ens obri un nou horitzó 
de treball per a vore com podem millorar el posicionament del 
productor en la cadena i en els contractes. En el queda de 
legislatura ens marquem una estratègia definida amb uns fona-
ments de treball molt concrets per a encertar en les accions, en 
les inversions…i si s’equivoquem que sigam tot el sector unit 
perque junts sempre serem més forts.

Què es pot fer des d’un Govern autonòmic en defensa 
dels llauradors i ramaders?

Moltes coses, un exemple és l’estudi d’IVIFA. Nosaltres estem 
preocupats per les rendes dels llauradors, perquè es tracta del 
primer esglaó de la cadena i si fallem ací ho fa tota la cade-
na. La major part dels recursos de la Conselleria van dirigits als 
productors, però hem d’anar més enllà perquè amb tot el que 
destinem la situació no és bona: tenim abandó de terres, enve-
lliment, rendes insoportables…Amb estudis com estos volem 
posar les ferramentes per a que els productors i qualsevol altra 
persona que vullga incorporar-se a l’activitat tinguen assegurat 
un mitjà de vida.

Este estudi que he esmentat pot suposar un impacte grandís-
sim, no només en l’agricultura valenciana sinó a tot l’Estat. Pot 
ser un abans i un després. Ens posa uns deures: regular preus, 
definir costos i que no te paguen per baix…Amb les normes 
de la competència, en la manera tradicional dels contractes no 
pots. Ara bé, a través d’una interprofessional, en negociació, 
en redistribuir millor la cadena, no conec cap altre estudi millor 
que ens diga que es pot canviar amb un marc legal. Ens obri 
una oportunitat molt bona. 

Hi ha gent que pensa que la Conselleria està molt cen-
trada en els temes mediambientals i poc en els agraris, 
què els diria? 

No és una qüestió com de triar a qui vols més, a papà o a 
mamà. Si ens cenyrem als pressupostos no és cert, de fet 
la secretaria autonòmica d’Agricultura té més del doble dels 
diners de la de Medi Ambient. Però és que llevat del tema 
econòmic jo veig una íntima relació de les dues vessants, és 
un debat estèril, que en totes les comunitats autònomes han 
superat incloent les mateixes competències que ací. No es pot 
dissociar la gestió de l’aigua de l’agricultura, ni la gestió de 
residus i l’economia circular de la ramaderia, ni la transició eco-
lògica que suposa que les comunitats de regants abaratisquen 
els seus costos amb les energies renovables. Com podem fer 
una separació d’una cosa tan evident i estretament lligada? 
Este debat no ajuda al llaurador perquè la major aliança que 
tenen és formar part del medi i vertader protagonistes de la 
protecció del mateix. 

Quin és el posicionament de la Conselleria davant les 
negociacions de la nova PAC? 

Apostem per una PAC més mediterrània, més valenciana, però 
altra cosa és que es vullga fer. Els antecedents històrics diuen 
que sempre que s’ha fet una revisió de la PAC ens ha perju-
dicat. El ministre ha dit públicament estar a favor d’una PAC 
també més mediterrània, però a hores d’ara el treball tècnic no 
diu això i serà el que marque l’estratègia. Jo preferisc deixar les 
declaracions i centrar-me en la concreció. No veiem per tant 
una postura clara del Ministeri que ens protegisca.

La sanitat vegetal és un dels principals mals de cap per 
als productors. Quines actuacions s’estan fent des de la 
Conselleria? 

Els pressupostos de 2021 han pegat un bot exponencial en la 
lluita contra les plagues: cria de depredadors, compra de fero-

“L’any que ve hi haurà eleccions al camp valencià”

Mireia Mollà, consellera d’agricultura
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mones…Hem trobat algunes solucions que esperem tinguen 
èxit, però per arribar ahí hem d’anticipar-nos en la investigació 
com estem fent. El fet que no s’haja treballat abans en la llui-
ta biològica provoca que ara anem de correcuita. No s’ha de 
menysprar cap amenaça encara que semblen de poca impor-
tància. El caràcter preventiu ha d’existir per a no trobar-nos 
amb decisions que ens provoquen un veritable problema de 
control d’una plaga. 

El Govern estatal té ara una oportunitat amb els fons de recu-
peració de posicionar la investigació de la lluita biològica con-
tra les plagues. Anticipent-nos per tant, és el moment de donar 
diners als centres d’investigació per a solucionar la retirada 
dels productes fitosanitaris que ens imposa la UE. 

Com pot contribuir la Llei d’Estructures Agràries a millo-
rar la nostra agricultura i ramaderia des de la vessant de 
la producció? Quines mesures estan en marxa i quines 
ho faran a curt termini? La llei no només és per augmen-
tar la base territorial, hi ha molts punts que també són 
d’interés com ara el mapa agronòmic, xarxa de terres, 
assessorament, etc.

Pot donar mobilitat al mercat de la terra o donar ferramentes 
a aquells que vullguen ampliar la seua base i treballar amb 
agricultura de precisió, robotització, etc; així com també oferir 
a la gent jove estructures més competitives. Necessitem la col-
laboració de les organitzacions agràries, de les cooperatives, 
de les entitats locals per portar-la avant. 

En la mesa de treball creada s’ha apostat per la revisió de la 
normativa perquè no podem injectar diners vore com després 
les coses no funcionen, per tant tenim clar que cal canviar-la i 
adaptar-se a la realitat. Estic obsesionada també en fer projec-
tes pilot en el nostre territori, diferents i cadascú amb les seues 
característiques particulars de la zona i dels cultius i finançar-los 
amb totes les garanties. Fer projectes replicadors que quan fun-
cione el pugues traslladar a altre lloc. El mapa agronòmic té ja 
una partida i s’està començant a desenvolupar.  

Tothom coincidix en que cal un relleu generacional, però 
això com es fa?

Què li aporta a un jove dir que es tracta d’un mitjà de vida 
digna i econòmicament viable? Una estructura adequada, 
competitiva, amb inversió, una ajuda que li faça iniciar-se, com 
qualsevol altra activitat econòmica. Les ajudes per als joves 

llauradors són molt importants però hem d’armar un paquet de 
mesures per a que la seua activitat tinga continuïtat. I jo també 
diria que hem de saber transmetre que açò és molt digne, que 
és economia, que té reputació…fugir del derrotisme i vore les 
oportunitats. 

Per què costa tant que les dones agafen la titularitat de 
les explotacions?

És reflexe del patriarcat. Hem de fer un esforç, sobretot els 
homens, per a deixar d’acaparar-ho tot (patrimoni, presèn-
cia…). El fet que la dona s’introduïsca en l’àmbit primari i es 
visibilitze el seu treball no és sols per voluntat o capacitat seua 
sinó dels homes, de cedir i no arrebatar la presència de la 
dona.

La ramaderia, extensiva i intensiva, és una activitat fona-
mental en determinades zones per a evitar el despobla-
ment i mantenir una activitat econòmic en estes zones. 
Què està fent la Conselleria per esta ramaderia? 

Hem fet coses importants. Enguany ha entrat en vigor la modi-
ficació de la normativa que facilita a les xicotetes i mitjanes 
explotacions ramaderes instal·lar-se o ampliar-se. Era total-
ment absurd que tinguera el mateix procediment administratiu 
un ramader per ampliar amb 50 vaques la seua explotació, 
que Porcelanosa vullguera duplicar la seua producció. Això no 
era normal, no es pot mirar des del mateix prisma, respectuós 
amb el medi ambient. No estem parlant de macrogranges sinó 
d’assentament en el territori, d’activitat econòmica, respecte 
ambiental, de protecció del forest, etc. 

Des de les institucions comunitàries es ve protegint 
l’abella com a element clau dins de la biodiversitat. Ací, 
fa mesos que el sector apícola està reivindicant per 
acabar amb les normatives que limiten la seua activitat 
fa 27 anys. Tindrà solució algun dia el problema de la 
pinyolà?

Rotundament sí. El sector sap que s’hem posat un horitzó de 
com a màxim l’any que ve i si no arribem a un acord no publi-
carem la normativa de la pinyolà, almenys signada per mi. Però 
no signar l’Acord no significa que ningú faça res, perquè jo no 
sóc partidària de l’immobilisme en este tema. Entenc les dues 
postures i crec que hi ha voluntat s’arribar a un consens. Hem 
de fer un pla molt precís i consensuat on el mapa agronòmic 
que estem treballant serà molt important.     
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Pots descarregar-te l’entrevista 
completa amb el següent QR
http://bit.ly/2Mg6qx3

Què pensa que és millor: Apostar per un model agrari 
amb persones professionals o per un model sense que 
es definisquen els principals beneficiaris de les políti-
ques i que ens fa perdre competitivitat i actius?

La professionalitat és molt important. També entenc que es 
tracta d’un model complicat de gestionar el nostre, ja que 
tenim moltes persones que voldrien que fora la seua activitat 
exclussiva i professional però no poden i han de buscar altres 
ingressos. No es pot dir que hi ha un problema de rendibilitat i 
després assenyalar com a no professionals a aquells que han 
hagut de treballar en un magatzem. És un model a extingir 
i hem d’anar a un model professional on els teus ingressos 
agraris provinguen de la teua activitat productiva.  

Quines expectatives tenen de l’arribada de fons euro-
peus al sector agrari de la Comunitat Valenciana?

La idea és que sigam uns grans perceptors dels fons perquè 
el nostre sector perquè som un pilar important de l’economia, 
i a més el nostre sector i la nostra indústria agroalimentària 
necessiten fer transformacions. I que puguem aprofitar-nos 
no només de les línies que s’enceten des del Ministeri d’Agri-
cultura sinó també de la resta d’àrees. Parle per exemple de 
digitalització, inteligència artificial, lluita contra les plagues, la 
transformació i millora de les empreses i indústries i no vull obli-
dar-me en concret del productor: modernització de regadius, 
reutilització aigua, projectes d’economia circular, etc. Pel que 
fa a la modernització de regadius ja hem passats projectes al 
MAPA per valor de 300 milions d’euros. 

Moltes comunitats autònomes han celebrat eleccions a 
cambres agràries, algunes ja diverses vegades. Quan 
tindrem eleccions al camp valencià? 

L’any que ve si no passa res, enguany volem tancar-ho tot 
per poder celebrar-les el 2022. La normativa la tenim ja quasi 
perfilada amb el sector i prompte tindrem una reunió amb els 
seus representants. Després ha de passar clar per les Corts, 
on també cadascuna de les organitzacions pot presentar les 
seues aportacions en el tràmit parlamentari als diferents partits 
polítics. El model d’eleccions, amb alguns detalls propis, serà 
el que s’està fent a la resta de l’Estat. 

Què li diria a un llaurador i ramader que està venent la 
seua producció ja vàries campanyes per baix dels costos 
de producció? És possible fer rendible hui l’agricultura i 
ramaderia al nostre territori?

Entenc la seua desesperació, però crec que es poden canviar 
les coses. Vull llançar-los un missatge d’esperança, no hi ha 
una solució màgica, però quan hi ha moltes persones que es 
deixen la pell en buscar-les, és més fàcil que isca alguna cosa. 
Les organitzacions agràries, les Administracions, estem treba-
llant conjuntament per aconseguir-ho.    

I ja per acabar, com valoraria el paper de la Unió de Llau-
radors?

Importantíssim. Les organitzacions fan de vertebradores del 
territori, traslladen les diferents posicions sobre el camp, són 
l’enllaç més creíble amb la gent més que l’Administració de 
la qual pots pensar que està venent la seua postura o que no 
diga tota la veritat. Qui trasllada les necessitats, els problemes 
i les solucions connectant amb credibilitat amb la gent del ter-
ritori són les organitzacions agràries i en particular LA UNIÓ.  

camp valenciàENTREVISTA AMB...

“El paper de LA UNIÓ és 
importantíssim, fa una gran tasca 
vertebradora del territori”

“Hem d’anar a un model professional 
on els teus ingressos agraris 
provinguen de la teua activitat 
productiva”
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La Unió propone la implantación de modalidades de pagos 
directos acoplados a la ganadería para integrarla al sistema.

Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesiona-
les ganaderas a mejorar la estabilidad de sus ingresos.

La Unió propone que, en la nueva PAC dentro de las medidas 
de instrumentos de mercado, red de seguridad y gestión de 
los riesgos se incluya, tal y como el Parlamento Europeo ha 
defendido, nuevos instrumentos específicos de gestión de la 
oferta, diferenciados para cada sector para hacerlos útiles y 
adecuados a las diferentes casuísticas sectoriales, con un fun-
cionamiento justo y no discriminatorio que permita asegurar una 
gestión eficaz del mercado y evitar crisis de exceso de oferta. 

Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesio-
nales agricultoras y ganaderas a mejorar la estabilidad de sus 
ingresos.

La Unió propone que se flexibilicen los requisitos sanitarios 
para los mataderos familiares y de baja capacidad.

Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesio-
nales ganaderas a mejorar su rentabilidad y competitividad.

2.3. Incrementar la productividad y los ingresos de las 
agriculturas familiares, entre otras cosas mediante conoci-
mientos, servicios financieros, mercados y oportunidades 
para la generación de valor añadido.

2.c. Asegurar el buen funcionamiento de los mercados de 
productos básicos alimentarios y facilitar el acceso infor-
mación sobre los mercados para limitar la extrema volatili-
dad de los precios de los alimentos.

2.a. Aumentar las inversiones en la infraestructura rural, la 
investigación agrícola y los servicios de extensión, el desa-
rrollo tecnológico.

La Unió propone que se establezca una lista de prácticas 
comerciales desleales prohibidas en las relaciones entre com-
pradores y proveedores en la cadena agroalimentaria con el 
objetivo de luchar contra las prácticas que se apartan de las 
buenas conductas comerciales, son contrarias a la buena fe y 
a la lealtad comercial y se imponen unilateralmente por una de 
las partes a la otra. 
 
Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesio-
nales agricultoras y ganaderas a conseguir más rentabilidad 
y competitividad. 

La Unió propone que las autorizaciones para las nuevas plan-
taciones de viñedo de vinificación se limiten a las necesidades 
reales del sector llegando al 1% anual que permite la legisla-
ción, aplicando criterios de concesión redistributivos, equitati-
vos y preferentemente para personas profesionales del sector. 
 
Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesiona-
les del sector de la uva de vinificación a mejorar la estabilidad 
de sus ingresos. 

Pagos acoplados para la ganadería

Instrumento de compra pública de 
productos con �nalidad de seguridad 
alimentaria

Flexibilización de los requisitos 
sanitarios para mataderos

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Establecimiento de una lista de prácticas 
comerciales desleales 

Limitación de concesión de las 
autorizaciones para nuevas plantaciones 
de viñedo de vini�cación 
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camp valenciàLES PROPOSTES DE 

6.b. Apoyar y fortalecer la participación de las comunida-
des locales en la mejora de la gestión del agua y el sanea-
miento.

8.3. Promover políticas orientadas al desarrollo que apo-
yen las actividades productivas, la creación de puestos de 
trabajo, el emprendimiento, y fomentar la creación y creci-
miento de las microempresas.

15.6. Promover la participación justa y equitativa en los 
beneficios derivados de la utilización de los recursos gené-
ticos. 

11.1. Asegurar el acceso de todas las personas a viviendas 
y servicios básicos adecuados, seguros y asequibles.

La Unió defiende una gestión pública del agua para los rega-
díos, evitando su mercantilización y su conversión en objeto de 
lucro y de especulación.

Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesio-
nales agricultoras a conseguir más estabilidad de ingresos y 
mejorar en rentabilidad y competitividad.

La Unió propone que se flexibilicen las condiciones para el 
acceso a la reserva nacional de pago básico para las personas 
jóvenes profesionales de la agricultura y ganadería. 

Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesio-
nales del sector agropecuario a mejorar la estabilidad de sus 
ingresos.

La Unió propone el pago del Royalties de las semillas en fun-
ción de los rendimientos comarcales. 
 
Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesiona-
les del sector de los herbáceos a conseguir más rentabilidad 
y competitividad. 

La Unió propone que en la composición del valor de lo hurtado 
o robado se incluya el valor del daño provocado para conse-
guir ese bien.

Conseguir está propuesta ayudaría a las personas profesiona-
les agricultoras y ganaderas a conseguir más estabilidad de 
ingresos y mejorar en rentabilidad y competitividad.

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Mantenimiento de la gestión pública 
del agua

Mejora de acceso a los jóvenes de los 
derechos de pago básico

Pago de Royalties en función de 
rendimientos comarcales

El daño provocado debe ser un mayor 
valor del bien robado

En el QR puede ver lista de reproducción de nuestro canal 
de Youtube con los vídeos de nuestras propuestas. 

http://bit.ly/3bUziDh
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camp valenciàELS ÈXITS DE  

En el QR puede ver lista de reproducción de nuestro canal de Youtube 
con los vídeos de nuestras propuestas.

http://bit.ly/3po5cym

La Unió logra que se evite la destrucción de valor en la cadena 
alimentaria, y concretamente, la venta a pérdidas entre empre-
sas. Cada operador de la misma deberá pagar al operador 
inmediatamente anterior un precio igual o superior al coste 
efectivo de producción de tal producto en que efectivamente 
haya incurrido o asumido dicho operador.

Este logro ayudará a las personas profesionales del sector 
agropecuario a conseguir más rentabilidad y competitividad.

La Unió logra que la Conselleria de Agricultura establezca una 
subvención adicional del 20% para agricultores/ganaderos que 
sean socios de Organizaciones Profesionales Agrairas. Plan 
2021.

Este logro ayudará a las personas profesionales del sector agro-
pecuario a conseguir una mayor estabilidad en sus ingresos.

La Unió logra que se haya establecido una línea de ayudas 
específicas para las explotaciones cunícolas afectadas por las 
medidas establecidas en el estado de alarma, concretamente, 
por el cierre del canal HORECA.

Este logro ayudará a las personas profesionales del sector 
cunícola a lograr una mayor estabilidad de ingresos, rentabili-
dad y competitividad.

Prohibición de la venta a pérdidas en la 
relación entre empresas

Subvención Adicional socios de OPAS

Ayudas para las explotaciones cunícolas 
afectadas por la crisis sanitaria

2.3. Incrementar la productividad y los ingresos de las 
agriculturas familiares, entre otras cosas mediante conoci-
mientos, servicios financieros, mercados y oportunidades 
para la generación de valor añadido.

2.4. Asegurar la sostenibilidad de los sistemas de produc-
ción de alimentos y aplicar prácticas agrícolas resilientes.

Objetivos de Desarrollo Sostenible
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K
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El proyecto AQUA-VID: solución a los hongos de la madera en 
viticultura

Las enfermedades fúngicas de la madera de la vid se han 
convertido en un grave problema causando importantes 

pérdidas de producción, más aún cuando en la mayoría de 
los casos, la única solución es arrancar la planta afectada y 
replantar. / Pepe Castro

El proyecto AQUA-VID plantea la aplicación de agua electroli-
zada en ensayos in vitro en el laboratorio, de vivero de vid y en 
campo, para comprobar su potencial para controlar las infec-
ciones causadas por hongos de la madera en plantas de vid.

Introducción 
La vid es uno de los cultivos económicamente más importan-
tes del mundo y uno de los cultivos leñosos que más amplia 
variedad de patógenos posee. La vid es susceptible a nume-
rosas enfermedades fúngicas, que son difíciles de combatir, 
siendo oídio, mildiu, Botrytis y las enfermedades de la made-
ra algunas de las más importantes.

Las infecciones por hongos de la madera de la vid en vivero y 
viñedo, con los consiguientes daños asociados en las plantas 
y la producción, es un problema general en la Comunitat Valen-
ciana y precisa de soluciones innovadoras.

Socios proyecto 
Los socios del proyecto son la Universitat de València (coor-
dinador), Universitat Politècnica de València, LA UNIÓ de 
Llauradors y Aquactiva Solutions SL

Tecnología utilizada 
La tecnología de Aquactiva parte de componentes sencillos 
como agua, sal y electricidad para generar un agente oxidan-
te de gran potencia, principalmente acido hipocloroso (HOCl) 
capaz de atacar y eliminar los hongos de la madera. Esto es 
lo que se denomina agua electrolizada y está funcionando 
muy bien en otros países europeos.

El producto desinfectante final es totalmente inocuo para el 
ser humano y el medio ambiente, así como económico en sus 
costes de producción. Actualmente se está utilizando en los 
sectores ganadero y agroalimentario como desinfectante alta-
mente eficaz y no agresivo.

Proyecto AQUA-VID 
En el proyecto AQUAVID se van a realizar ensayos a tres 
niveles para comprobar la eficacia del biocida así como ir 
definiendo las dosis y método de tratamiento. Estos ensayos 
son:

- En vivero, el objetivo será obtener un material vegetal con 
mejor calidad fitosanitaria, que las plantas control sin tratar.

- En viñedo, los tratamientos irán dirigidos a proteger las heri-
das de poda frente a la potencial infección por hongos de la 
madera.

- Los estudios de campo se verán reforzados con los estudios 
de laboratorio en lo que se ensayarán las mejores condiciones 
de aplicación.

El proyecto finaliza en mayo, por lo que aún faltan perfilar los 
últimos resultados, pero ya se puede anunciar que se han con-
seguido interesantes avances.

En el ensayo en laboratorio se evaluó el efecto de tratamientos 
in vitro con diferentes concentraciones a base de agua electro-
lizada sobre el crecimiento miceliar de hongos de la madera de 

la vid. El efecto de los diferentes productos ensayados sobre 
el crecimiento de los hongos fue variable según los tiempos 
de tratamiento y especies fúngicas, siendo más efectivos en la 
reducción del crecimiento miceliar los tratamientos de mayor 
duración, de 15 y 30 minutos. En algunos casos, los tratamien-
tos a estos tiempos lograron detener completamente el creci-
miento miceliar.

En el ensayo de campo se realizaron tratamientos de heridas 
de poda que previamente habían sido infectadas con suspen-
siones de esporas de los hongos habituales: Diplodia seriata, 
Neofusicoccum parvum, Pm. minimum y Pa. chlamydospora. 
Al final del ciclo de cultivo se recogieron los pulgares tratados 
y no tratados, y en ellos se evaluó la incidencia y severidad de 
las infecciones causadas por los hongos de la madera inocu-
lados. Los resultados mostraron que en general, para todos 
los hongos estudiados, el tratamiento realizado consiguió una 
ligera reducción de los valores de incidencia y severidad. Se 
puede concluir con las dosis más efectivas probadas y aumen-
tando el tiempo de contacto con el hongo y el número de trata-
mientos (solo se hizo uno) se podría conseguir una reducción 
más significativa.

En los ensayos en viveros, se esperan unos buenos resultados 
ya que es donde más presencia tiene este tipo de hongos y 
los tratamientos han sido más numerosos y fáciles de aplicar. 
Mediante los habituales canales de comunicación de LA UNIÓ 
contaremos los resultados finales en los viveros ensayados 
(Vivero Francés C.B.)

El proyecto se encuentra financiado por la ayuda AGCOO-
P_A/2019/012 dentro de la submedida 16.2 del PDR-CV 2014-
2020 cofinanciada por FEADER “Europa invierte en zonas 
rurales”, GVA  y Ministerio de Agricultura.  

camp valenciàELS PROJECTES DE LA UNIÓ
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ACUERDOS COMERCIALES// Importaciones y aranceles

LA UNIÓ valora positivamente la suspensión de los aranceles 
entre EEUU y la UE y confía en una solución de�nitiva

LA UNIÓ califica como positivo para el sector agrario de la 
Comunitat Valenciana la suspensión temporal de los aran-

celes entre EEUU y la UE por un periodo de cuatro meses 
y confía en que ambas partes lleguen a un acuerdo en ese 
tiempo que permita exportar con normalidad al mercado esta-
dounidense. / Redacción

La organización critica que una vez más un conflicto ajeno 
a los intereses agrarios, como es el de las disputas de las 
compañías aeronáuticas Airbus (UE) y Boeing (EEUU), haya 
perjudicado al sector desde el mes de octubre de 2019 y por 
tanto el hecho de que se entablen negociaciones a partir de 
ahora puede ser significativo de la voluntad de llegar a acuer-
dos desde la llegada de Joe Biden a la presidencia del país 
norteamericano.

Los aranceles adicionales impuestos por EE UU eran del 25 % 
para los productos agroalimentarios y afectaban sobre todo a 
los cítricos, el aceite de oliva envasado, la carne de porcino, 
vinos tranquilos envasados (con alcohol inferior a 14º), aceitu-
nas verdes, quesos o conservas de moluscos. Todos ellos pro-
ductos que se beneficiarán de nuevo en este periodo de cuatro 
meses que “esperemos sea ya definitivo para un acuerdo”. En 
contrapartida hay que criticar que los aranceles impuestos por 
la UE a EEUU no eran demasiado importantes e incluso no 
tenían en cuenta ni siquiera las importaciones de almendras 
que inundan nuestros mercados y desestabilizan precios, tal y 
como había solicitado esta organización.

LA UNIÓ aprovecha no obstante para pedirle al Ministerio de 
Agricultura que negocie un nuevo protocolo de exportación 
de cítricos a EEUU, porque el actual es duro y cuesta mucho 
dinero enviar fruta con los condicionantes establecidos. Cabe 
indicar que nuestras clementinas están gravadas allí con un 
arancel de 1,9¢/Kg1, mientras que las procedentes de otros 
países como Australia, Canadá, Chile, Israel, Corea del Sur, 
Marruecos, México o Perú, están exentas al tener firmados con 
EEUU acuerdos de libre comercio. Además, nuestras empre-
sas que deseen exportar clementinas deben cumplir con los 
requisitos recogidos en un Protocolo de exportación riguroso 
y con muchas condiciones, entre ellas un tratamiento de frío 
que sin embargo España no pide para las importaciones de 
otros países terceros. No es de extrañar por tanto que nuestras 
exportaciones citrícolas a EEUU hayan caído progresivamente 
a lo largo de las últimas campañas desde las 60.660 toneladas 
de la 2010/2011 hasta las 9.034 tn de la 2018/2019, previa a 
la de la imposición de nuevos aranceles -2019/2020, donde 
se contabilizaron solo 45 tn. El retorno de nuestras exportacio-
nes no será tarea fácil puesto que hay que volver a ganarse 
la confianza y, además Marruecos y Chile fundamentalmente, 
se han beneficiado de nuestra expulsión en el mercado esta-
dounidense.

Repercusiones de los acuerdos

Por otra parte, LA UNIÓ cuestiona el reciente informe de la 
Comisión Europea sobre las repercusiones que tienen en los 
sectores agrarios comunitarios un total de doce acuerdos de 
libre comercio firmados por la UE con terceros países, ya que 
no tiene en cuenta entre otros al sector de las frutas y hortalizas 
y deja fuera uno de los que más perjudica a los productores 
valencianos como es el de Sudáfrica. Tampoco se tienen en 
cuenta, además de las frutas y hortalizas, el impacto del libre 
comercio en sectores tan importantes para la agricultura medi-

terránea y la Comunitat Valenciana como el aceite de oliva, el 
vino y los productos agrícolas transformados en general.

LA UNIÓ critica así mismo que este tipo de informes se pre-
sente ahora cuando los acuerdos ya están en vigor y aboga 
porque se hagan antes de suscribir cualquier tipo de firma por 
parte de la UE para conocer sus efectos, tal y como hace por 
ejemplo el USDA de EEUU.

Este informe analiza las oportunidades de sectores como el 
de lácteos, carne de cerdo, trigo y vino y bebidas, así como la 
vulnerabilidad de los acuerdos para los sectores de la carne 
de vacuno, la carne de ovino, las aves de corral, el azúcar y 
el arroz. Este último cultivo no queda bien contemplado en el 
informe porque, a pesar de que indica que las importaciones, 
sobre todo de Tailandia, podrían llegar a ser del 18% del total 
de la UE y que puede provocar distorsiones comerciales con 
un impacto significativo en el equilibrio del mercado, no tiene 
en cuenta la segmentación del mercado del arroz entre el largo 
(Índica) y el redondo (Japónica), que es el que se produce en 
la Comunitat Valenciana.

El informe de la Comisión de Investigación de la Comisión 
Europea hace referencia -y mal como se puede comprobar- 
únicamente a los aspectos comerciales, pero no analiza las 
repercusiones fitosanitarias del incremento de las transaccio-
nes comerciales sin las suficientes garantías sanitarias. Tam-
poco detalla los sistemas productivos de los países terceros 
para compararlos con los exigentes estándares productivos 
de la UE.

Carles Peris, secretario general de LA UNIÓ, considera que 
“este informe debería haberse hecho antes y podría haber 
servido para analizar el impacto y las consecuencias de los 
acuerdos comerciales que firma la UE, pero llega tarde, es muy 
incompleto, sesgado y no sirve para casi nada”. Además -pro-
sigue Peris- “no se tienen en cuenta los aspectos de sanidad 
vegetal ni la necesaria reciprocidad para las producciones de 
terceros países con las de la UE. Por ello es pérdida de tiempo 
y papel mojado”.

El secretario general de LA UNIÓ señala que “ya es hora que la 
CE aborde los acuerdos desde la perspectiva de los producto-
res, de aquellos que cumplimos las normativas europeas para 
suministrar productos de calidad, dar seguridad alimentaria y 
que cada vez sufrimos una competencia desleal en el mercado 
por no exigirse los mismos estándares de producción”.  

camp valenciàACTUALITAT
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Cultivando el futuro.
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Seguro para explotaciones de citricos 2021

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros Agrarios O.A (ENESA)
Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación

Contacte con nuestras oficinas de LA UNIÓ, y solicite presupuesto sin compromiso. Nuestros asesores le guiarán en 
la elección de la mejor opción con las más completas garantías y le acompañarán desde la contratación de la póliza 
hasta la gestión y cobro del siniestro.

SINIESTRALIDAD PLAN 2020

Datos Comunitat Valenciana (plan 2020):

Pago Asegurado 2020 Indemnizaciones cobradas*

27,76 millones de € 43,94 millones de €

*  (Datos Agroseguro: informes siniestralidad a 31 diciembre de 2020 y a 31 de 
enero de 2021).

El ejercicio 2020 se inició con los efectos de la borrasca Gloria 
que causó cuantiosos daños en la producción citrícola. Se re-
gistraron fuertes precipitaciones y rachas de viento que oca-
sionaron inundaciones y el desbordamiento de varios ríos, 
así como la entrada del mar en áreas del litoral.

Durante el segundo semestre del año, se produjeron pedris-
cos de intensidad variable por toda la zona mediterránea, a la 
que se sumaron los daños de final de año producidos por la 
helada y viento.

Todos estos episodios se tradujeron en unas indemnizaciones 
totales de 29,62 millones de euros.

En enero de 2021, otra borrasca denominada Filomena, causó 
de nuevo daños por helada en las especies de cítricos aún por 

recolectar y que hace sumar 14,32 millones de euros más de 
indemnizaciones.

SINIESTRALIDAD HISTÓRICA PLANES 2001-2019

• Plan 2001: pedrisco del 1 de mayo

•  Plan 2002: pedriscos de mayo a septiembre. Helada 11 y 15 
de enero 2003

• Plan 2004: Pedrisco y helada 27/01/05

• Plan 2007: Helada 16-18 noviembre 2007

• Plan 2009: Heladas del 15 a 20/12/09 y 14/01/10

•  Plan 2010: Heladas del 15 al 17/12/10 y 22/01/11, daños en 
plantación

•  Plan 2011: Pedriscos (04/07 Plana de Nules), lluvias no-
viembre (pixat) y heladas del 2 al 18/02/2012, daños en 
plantación).

• Plan 2014: Pedriscos y adversidades climáticas

•  Plan 2016: Pedrisco (sep-nov-ene), adversidades climáticas 
(nov-dic), helada 17/01/2017, viento (ene-feb 2017)

• Plan 2017: Pedriscos y helada 17/12/2017

•  Plan 2018: Pedriscos, lluvias noviembre, helada 11-13 enero 
2019, vientos enero-febrero 2019.

•  Plan 2019: Pedrisco, inundación y lluvias en septiembre 
(DANA), vientos noviembre-diciembre 2019, pedrisco, lluvias 
y viento en enero 2020 (GLORIA). 

CONDICIONES DE ASEGURAMIENTO 2021

Las condiciones de aseguramiento de la línea de cítricos es 
prórroga del año anterior, por lo que no presenta novedades. 

Periodo de contratación:

MÓDULO INICIO FINAL

1, 2, 3 y P 01/04/2021 15/09/2021

C1, C2, C3 y CP 20/07/2021 15/09/2021

Riesgos cubiertos en función del destino de la produc-
ción:

Riesgos 
cubiertos

Fresco 
de calidad 
estándar

Fresco de 
calidad alta Industria

Pedrisco Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

Helada Cantidad 
y calidad (*)

Cantidad y 
calidad (*)

Cantidad y 
calidad (*)

Viento Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

Riesgos 
excepcionales

Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

Resto de 
adversidades 
climáticas

Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

(*) diferente valoración en función del destino

MÓDULOS % SUBV. 
BASE

%  
CONTRAT. 
COLEC-

TIVA 

% SUBVEN-
CION POR 
FINANCIA-

CIÓN 
(SAECA)

CARACTERÍSTICAS DEL ASEGURADO 
Y ASEGURAMIENTO

CONTI-
NUIDAD 

ASEGURA-
MIENTO

PRACT. REDUC. RIES-
GO Y CONDICIONES 

PRODUCTIVAS  % 
ENTI-
DAD 

ASOC.
% AGRI-

CULTOR/A 
PROFESIO-

NAL

% EX-
PLO. 

PRIOR.

% ORG.
AGRUP. 
PROD.

% JOVEN 
AGRICUL-
TOR AGRI-
CULTORA

%RENOV 
LÍNEA

ESTRUC-
TURAS DE 

ASESORAMI-
ENTO

% PROD. 
ECOLOG.

1 75          75

2 19 6 1 11 11 11 21 5 2 2 45

3 13 6 1 11 11 11 21 5 2 2 38

P 7 6 1 9 9 9 19 5   31

C1, C2, C3 13 6 1 9 9 9 19 5   37

CP 7 6 1 9 9 9 19 5   31

Subvenciones de la Comunidad Autónoma:

-  Nueva subvención adicional del 15% sobre la subvención Base para los Socios/Afiliados de Organizaciones Profesionales Agrarias 
cómo LA UNIÓ.

Módulo Base

Subvención Adicional

10% DOP/CAECV (*) 10% CARACT. ASEGURADO 20% ENTIDAD ASOCIATIVA 20% OPA

1 10% 1,00% 1,00% 2,00% 2,00%

2 20% 2,00% 2,00% 4,00% 4,00%

P 25% 2,50% 2,50% 5,00% 5,00%

RESTO 20% 2,00% 2,00% 4,00% 4,00%

*  la subvención por IGP, DO y/o Agricultura Ecológica se aplicará exclusivamente si la parcela está inscrita con anterioridad al inicio de suscripción del seguro, y figura en 
la Base de Datos que la Generalitat facilitará a Agroseguro.

Laura Palacios García 
Responsable técnica de seguros de LA UNIÓ de Llauradors 
i Ramaders

Módulos de aseguramiento:

• Módulo 1: Todos los riesgos por explotación

• Módulo 2: Riesgos por explotación y riesgos por parcela

• Módulo 3: Todos los riesgos por parcela

• Módulo P: Riesgos nominados por parcela

Principales Modificaciones en las Subvenciones:

Subvenciones de Enesa:

-  Incremento del presupuesto del ejercicio en 40 millones de 
euros, pasando de 211,27 a 253,77 millones de euros.

- Subvención de los recargos de siniestralidad

-  Incremento de la subvención de los seguros complementa-
rios en 6 puntos (excepto módulo P).

-  Incremento de la subvención de Joven agricultor en 10 puntos.
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Seguro para explotaciones de citricos 2021

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros Agrarios O.A (ENESA)
Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación

Contacte con nuestras oficinas de LA UNIÓ, y solicite presupuesto sin compromiso. Nuestros asesores le guiarán en 
la elección de la mejor opción con las más completas garantías y le acompañarán desde la contratación de la póliza 
hasta la gestión y cobro del siniestro.

SINIESTRALIDAD PLAN 2020

Datos Comunitat Valenciana (plan 2020):

Pago Asegurado 2020 Indemnizaciones cobradas*

27,76 millones de € 43,94 millones de €

*  (Datos Agroseguro: informes siniestralidad a 31 diciembre de 2020 y a 31 de 
enero de 2021).

El ejercicio 2020 se inició con los efectos de la borrasca Gloria 
que causó cuantiosos daños en la producción citrícola. Se re-
gistraron fuertes precipitaciones y rachas de viento que oca-
sionaron inundaciones y el desbordamiento de varios ríos, 
así como la entrada del mar en áreas del litoral.

Durante el segundo semestre del año, se produjeron pedris-
cos de intensidad variable por toda la zona mediterránea, a la 
que se sumaron los daños de final de año producidos por la 
helada y viento.

Todos estos episodios se tradujeron en unas indemnizaciones 
totales de 29,62 millones de euros.

En enero de 2021, otra borrasca denominada Filomena, causó 
de nuevo daños por helada en las especies de cítricos aún por 

recolectar y que hace sumar 14,32 millones de euros más de 
indemnizaciones.

SINIESTRALIDAD HISTÓRICA PLANES 2001-2019

• Plan 2001: pedrisco del 1 de mayo

•  Plan 2002: pedriscos de mayo a septiembre. Helada 11 y 15 
de enero 2003

• Plan 2004: Pedrisco y helada 27/01/05

• Plan 2007: Helada 16-18 noviembre 2007

• Plan 2009: Heladas del 15 a 20/12/09 y 14/01/10

•  Plan 2010: Heladas del 15 al 17/12/10 y 22/01/11, daños en 
plantación

•  Plan 2011: Pedriscos (04/07 Plana de Nules), lluvias no-
viembre (pixat) y heladas del 2 al 18/02/2012, daños en 
plantación).

• Plan 2014: Pedriscos y adversidades climáticas

•  Plan 2016: Pedrisco (sep-nov-ene), adversidades climáticas 
(nov-dic), helada 17/01/2017, viento (ene-feb 2017)

• Plan 2017: Pedriscos y helada 17/12/2017

•  Plan 2018: Pedriscos, lluvias noviembre, helada 11-13 enero 
2019, vientos enero-febrero 2019.

•  Plan 2019: Pedrisco, inundación y lluvias en septiembre 
(DANA), vientos noviembre-diciembre 2019, pedrisco, lluvias 
y viento en enero 2020 (GLORIA). 

CONDICIONES DE ASEGURAMIENTO 2021

Las condiciones de aseguramiento de la línea de cítricos es 
prórroga del año anterior, por lo que no presenta novedades. 

Periodo de contratación:

MÓDULO INICIO FINAL

1, 2, 3 y P 01/04/2021 15/09/2021

C1, C2, C3 y CP 20/07/2021 15/09/2021

Riesgos cubiertos en función del destino de la produc-
ción:

Riesgos 
cubiertos

Fresco 
de calidad 
estándar

Fresco de 
calidad alta Industria

Pedrisco Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

Helada Cantidad 
y calidad (*)

Cantidad y 
calidad (*)

Cantidad y 
calidad (*)

Viento Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

Riesgos 
excepcionales

Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

Resto de 
adversidades 
climáticas

Cantidad 
y calidad

Cantidad y 
calidad Cantidad

(*) diferente valoración en función del destino

MÓDULOS % SUBV. 
BASE

%  
CONTRAT. 
COLEC-

TIVA 

% SUBVEN-
CION POR 
FINANCIA-

CIÓN 
(SAECA)

CARACTERÍSTICAS DEL ASEGURADO 
Y ASEGURAMIENTO

CONTI-
NUIDAD 

ASEGURA-
MIENTO

PRACT. REDUC. RIES-
GO Y CONDICIONES 

PRODUCTIVAS  % 
ENTI-
DAD 

ASOC.
% AGRI-

CULTOR/A 
PROFESIO-

NAL

% EX-
PLO. 

PRIOR.

% ORG.
AGRUP. 
PROD.

% JOVEN 
AGRICUL-
TOR AGRI-
CULTORA

%RENOV 
LÍNEA

ESTRUC-
TURAS DE 

ASESORAMI-
ENTO

% PROD. 
ECOLOG.

1 75          75

2 19 6 1 11 11 11 21 5 2 2 45

3 13 6 1 11 11 11 21 5 2 2 38

P 7 6 1 9 9 9 19 5   31

C1, C2, C3 13 6 1 9 9 9 19 5   37

CP 7 6 1 9 9 9 19 5   31

Subvenciones de la Comunidad Autónoma:

-  Nueva subvención adicional del 15% sobre la subvención Base para los Socios/Afiliados de Organizaciones Profesionales Agrarias 
cómo LA UNIÓ.

Módulo Base

Subvención Adicional

10% DOP/CAECV (*) 10% CARACT. ASEGURADO 20% ENTIDAD ASOCIATIVA 20% OPA

1 10% 1,00% 1,00% 2,00% 2,00%

2 20% 2,00% 2,00% 4,00% 4,00%

P 25% 2,50% 2,50% 5,00% 5,00%

RESTO 20% 2,00% 2,00% 4,00% 4,00%

*  la subvención por IGP, DO y/o Agricultura Ecológica se aplicará exclusivamente si la parcela está inscrita con anterioridad al inicio de suscripción del seguro, y figura en 
la Base de Datos que la Generalitat facilitará a Agroseguro.

Laura Palacios García 
Responsable técnica de seguros de LA UNIÓ de Llauradors 
i Ramaders

Módulos de aseguramiento:

• Módulo 1: Todos los riesgos por explotación

• Módulo 2: Riesgos por explotación y riesgos por parcela

• Módulo 3: Todos los riesgos por parcela

• Módulo P: Riesgos nominados por parcela

Principales Modificaciones en las Subvenciones:

Subvenciones de Enesa:

-  Incremento del presupuesto del ejercicio en 40 millones de 
euros, pasando de 211,27 a 253,77 millones de euros.

- Subvención de los recargos de siniestralidad

-  Incremento de la subvención de los seguros complementa-
rios en 6 puntos (excepto módulo P).

-  Incremento de la subvención de Joven agricultor en 10 puntos.
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LA UNIÓ demana un control del poder de negociació a través de 
la Llei de millora del funcionament de la cadena alimentària

En el moment de la redacció d’este article encara estava en 
procés d’esmenes, després d’onze ampliacions, la tramita-

ció al Congrés dels Diputats del projecte de Llei per la qual es 
modifica la Llei 12/2013, de 2 d’agost, de mesures per millorar 
el funcionament de la cadena alimentària. / Joanma Mesado

Esta llei és fonamental per a una agricultura i ramaderia com 
la valenciana que és molt dependent dels mercats i poc de 
les ajudes de la PAC com a mesura de suport a la renda. En 
este sentit, el sector agrari valencià és el que menys ajudes de 
pagament únic per càpita percep amb 1.908 euros, mentre que 
la mitjana de l’estat és de 6.561 euros per persona beneficiària, 
segons les dades de FEGA de 2019.

Gràcies a les mobilitzacions de el sector agrari de principis 
de 2020 (com la històrica manifestació del 14 de febrer), els 
poders públics comencen a involucrar-se en la recerca d’un 
major equilibri entre els operadors de la cadena alimentària, 
de manera que no siga el marge de benefici dels productors el 
que absorbisca els increments de costos al llarg de la mateixa, 
tal com està passant en l’actualitat.

Esta preocupació dels poders públics ha portat a l’any 2020 a 
l’aprovació, i posterior validació pel Congrés dels Diputats de 
el Reial Decret Llei 5/2020 pel qual s’adopten determinades 
mesures urgents en matèria d’agricultura i alimentació, modi-
ficant aspectes significatius de la Llei 12/2013 de mesures per 
millorar el funcionament de la cadena alimentària.

Per això, LA UNIÓ ha elaborat, juntament amb la Unió d’Unions, 
un document d’esmenes que ha presentat als diferents Grups 
Parlamentaris del Congrés dels Diputats per aconseguir introduir 
mesures que milloren el posicionament de les persones agricul-
tores i ramaderes dins de la cadena alimentària i, fins i tot, ha 
participat activament en este període d’esmenes amb la com-
pareixença davant la Comissió d’Agricultura, Pesca i Alimentació 
per exposar a tots els seus integrants el posicionament de LA 
UNIÓ davant la Llei, amb tres principals reivindicacions:

Poder de mercat

Segons la consultora agroalimentària Kantar a 2020 a l’estat 
español, cinc grans grups copen el 49,9% de la quota de mercat 
de la alimentació, en França només dos grups cobreix el 42,1% 
del seu mercat i a Alemanya, les quatre cadenes de distribució 
més important tenen una quota de mercat conjunta superior al 
85%. Tot i esta elevada quota de mercat, en cap cas hi ha sen-
tències que proven que estes cadenes de distribució, individual 
o conjuntament, realitzen un abús d’esta posició de domini, que 
és el que està terminantment prohibit i perseguit per part de les 
autoritats de competència. Com a referència, cal destacar que 
sí que hi ha sentències contra les empreses tecnològiques per 
exercir un clar abús de la seua posició de domini de mercat.

Per tant, el que cal regular és el poder de mercat al llarg la 
cadena comercial agroalimentària. Este poder de mercat està 
composat pel poder de la capacitat de compra i, sobretot, pel 
poder de negociació. Amb esta regulació s’evitarien les situaci-
ons en què uns agents són capaços d’imposar les seues con-
dicions a la baula més feble de la cadena, que habitualment és 
el sector productor i això, sense que es produisca posició de 
domini o dependència econòmica.

Cost efectiu de producció

La Llei estableix que el contracte ha de contemplar el cost efec-
tiu de producció de la baula precedent. Aquest fet suscita dos 
problemes.

Per a LA UNIÓ cal evitar que el cost efectiu es convertisca en el 
preu màxim que cobre, en este cas, el productor.

En segon lloc, el debat està en qui ha d’establir un cost d’efec-
tiu de producció de referència per evitar pressions i frau. 
Malgrat que la major part de el sector opina que ha de ser el 
Ministeri d’Agricultura, des de LA UNIÓ s’aposta per, tutelat i 
validat per l’administració pública, el mateix sector pot i ha de 
participar en el procés perquè la Llei de les Interprofessionals 
així ho permet i si les organitzacions agràries que hi són pre-
sents no són capaços de realitzar este treball, haurien de deixar 
pas a altres que vagen més enllà de recaptar als llauradors i 
ramaders a través de l’extensió de norma.

Publicitat de les sancions

No respectar la Llei de la millora del funcionament de la cade-
na alimentària per part dels agents que la composen i, prin-
cipalment comerç i distribució, comporta únicament efectes 
administratius -una sanció-; però no civils, de manera que el 
contracte celebrat serà vàlid a estos efectes, sense que puga 
atacar la seua efectivitat ni exigibilitat per este incompliment. 
En este sentit, una adequada protecció de la cadena exigiria 
dos actuacions: d’una banda i després de les gestions realitza-
des per l’Agència d’Informació i Control Alimentaris – AICA – la 
publicació íntegra de totes les resolucions que finalitzen amb 
sanció com mesura desincentivadora per a l’infractor; i d’altra, 
la instauració en la Llei d’un sistema de reclamació de danys 
i perjudicis derivats de l’incompliment decretat en resolució 
administrativa o judicial ferma.

La falta d’una regulació específica sobre danys comporta 
que el perjudicat haja d’iniciar un procediment més complex 
i costós com el que ofereix la Llei de competència deslleial i 
que, sens dubte, desincentiva l’exercici del dret per part del 
perjudicat.

A més de tot això , l’organització ha proposat ampliar l’àmbit 
de la Llei, aplicant-se sobre els dipòsits mercantils i ajustar els 
lliuraments de producte que es realitzen a cooperatives agràri-
es i altres entitats associatives al que esmenta l’article 168 de 
l’OCM i que este no queden excloses en allò relacionat amb la 
prohibició de pràctiques comercials deslleials i que s’incloga al 
canal HORECA perquè no s’escapen del compliment de la Llei 
les grans cadenes hoteleres i de restauració .

Finalment, LA UNIÓ considera que s’ha de regular la revenda 
a pèrdues seguint el model francès i aplicant un coeficient de 
costos inicial del 10%, per posteriorment ser definit per cultius 
i productes.  

camp valenciàEL TEMA DEL MES

Tens el vídeo disponible a: https://cutt.ly/kxj1Iqu
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camp valenciàEL TEMA DEL MES

Activitat inspectora i sancionadora de l’Agència d’Informació 
i Control Alimentari durant l’any 2020

L’Agència d’Informació i Control Alimentari (AICA) és un 
organisme autònom, adscrit a Ministeri d’Agricultura, Pesca 

i Alimentació, que te com activitat, en d’altres, del control de la 
cadena alimentària quan rep una denúncia per incompliments 
a la llei i mitjançant inspeccions d’ofici. / Redacció

És un ens important per a la defensa dels interessos de la 
producció i juga un paper clau per evitar incompliments dins 
de la cadena alimentaria del que estableix la Llei de millora del 
funcionament de la cadena alimentària.

L’agència va realitzar, en l’àmbit estatal, 320 inspeccions d’ofi-
ci al llarg de 2020, el que va suposar controlar 734 relacions 
comercials entre operadors de la cadena alimentària i la impo-
sició, per part de Ministeri d’Agricultura, Pesca i Alimentació 
(MAPA), de 580 sancions per 879.000 euros

De el total d’inspeccions, 168 es van realitzar en el sector lacti, 
100 al vitivinícola, 24 en l’àmbit de les fruites i hortalisses i 16 
en el de l’oli d’oliva. Per la seua banda, de les 580 sancions, 
342 van tindre com a causa l’incompliment dels terminis de 
pagament; 129 es van imposar per no incloure en els contrac-
tes tota la informació preceptiva; i 89 per no existir contracte. 
En els tres casos el comerç majorista (en origen i destí) va 
resultar el més sancionat, per davant de la indústria i a molta 
distància del comerç minorista i dels productors.

El 2020, d’altra banda, es van presentar 65 denúncies, el 44% 
d’elles procedents d’organitzacions sectorials, entre elles de 
forma destaca LA UNIÓ, i el 40% de productors.

Set anys de control de la cadena alimentària

Des de la seua creació en 2014, el número d’inspeccions 
ha estat de 4.584, entre les que destaquen les 1.472 en el 
sector de fruites i hortalisses, les 944 del lacti, les 895 vin-
culades a el sector vitivinícola, les 595 a l’oleícola i les 417 
del carni.

Ets inspeccions han donat lloc a 2.474 infraccions amb sanció 
imposades pel MAPA per un total de 11.858.185 euros. Els 
sectors amb major incompliments han estat el sector de fruites 
i hortalisses (985), el lacti (325), el vitivinícola (261) i el oleícola 
(201).

Des de la creació de AICA, el motiu més freqüent de sanció és 
l’incompliment dels terminis de pagament (51,7%). I si atenem 
a el tipus d’operador, el 44,2% de les sancions han recaigut en 
la distribució comercial majorista, seguit de la indústria, amb 
el 35,4%.

En estos més de set anys, l’agència ha rebut 358 denúncies, 
138 relatives a el sector lacti, 97 a fruites i hortalisses, 45 de el 
sector vitivinícola i 39 de l’oleícola.  

Agricultura presenta al sector agrari valencià l’estudi d’IVIFA que 
planteja introduir clàusules de valor per a afavorir preus dignes

La Conselleria d’Agricultura ha presentat al conjunt del sector 
agrari les conclusions de l’estudi tècnic d’IVIFA, la fundació 

de LA UNIÓ, que explora noves vies, en aquest cas la possi-
bilitat d’introduir de clàusules de valor, per a fomentar preus 
dignes. / Redacció

La consellera, Mireia Mollà, acompanyada del secretari auto-
nòmic Roger Llanes; del president de l’Institut Valencià d’Inves-
tigació i Formació Agroambiental (IVIFA), Joan Ramón Peris, i 
dels autors de l’informe tècnic, Carmen Rodilla de la UV i José 
Corberà de la UPV, van subratllar la necessitat d’impulsar vies 
i proposar alternatives “per a garantir un preu que faça rendible 
el treball agrícola i millore la viabilitat de les explotacions”. A 
l’acte va assistir una nodrida representació de LA UNIÓ.

Amb eixa finalitat la conselleria va encarregar un document a 
IVIFA dins de les diferents iniciatives que ha posat en marxa 
per a afavorir preus justos com el càlcul dels costos de pro-
ducció.

Mollà va començar la seua intervenció fent referència a un cas 
real, el d’un llaurador que va recórrer a una crida en xarxes 
socials per a salvar la seua producció de cebes. “L’objectiu és 
evitar que els les persones productores hagen de destruir les 
seues collites perquè no rebran el preu just que els correspon”, 
ha assenyalat.

L’estudi planteja establir eines de distribució dels guanys o 
les pèrdues entre tots els agents de la cadena. Una fórmula 
correctora mitjançant clàusules de valor en la concertació a 

través d’interprofessionals, que és compatible amb les lleis de 
competència.

“És el moment d’organitzar-se per a aconseguir interprofessi-
onals reconegudes pel Govern central que permeten millorar 
la capacitat negociadora a través de les clàusules de valor”, 
ha afirmat Mireia Mollà. La consellera ha indicat que aquest 
camí “pot significar un vertader punt d’inflexió en les pràctiques 
comercials”, sobretot en un moment en què la reforma de la 
Llei de la Cadena Alimentària obri la porta a remodelar el con-
tingut normatiu d’aquestes clàusules correctores.

El secretari autonòmic, per la seua banda, va explicar que 
aquestes condicions s’acompanyaran d’una millora de les ins-
peccions per a vetlar per la seguretat jurídica del productor en 
els contractes de compravenda, a més de valorar la legalitat 
de la proposta “per a avançar en la defensa de les persones 
agricultores i de la dignitat dels seus productes”.  

Tens el vídeo disponible a: https://cutt.ly/Axj0GTS
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DÍA DE LA MUJER// “Mujeres líderes: Por un futuro igualitario en el mundo de la Covid-19”

LA UNIÓ destaca el relevante papel de la mujer en este año de 
pandemia y la necesidad de hacer visible su trabajo

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders pone el acento en la 
figura de la mujer rural y su rol jugado durante este año 

de pandemia, tanto en las instituciones como en la vida de 
los cuidados. Se hace eco del tema marcado este año por la 
ONU “Mujeres líderes: Por un futuro igualitario en el mundo 
de la Covid-19”, y señala cómo las mujeres han trabajado 
muy duro, desde las esferas públicas y privadas, para com-
batir el coronavirus. / Redacción

La organización señala que la mujer se ha visto tradicional-
mente más vinculada al ámbito de los cuidados, algo que se 
ha agudizado aún más durante los últimos meses, retrocedien-
do, en algunos casos, y sumando más desigualdades a nivel 
doméstico en cuanto a reparto de tareas, cuidado de menores 
o mayores o menor tiempo de dedicación al trabajo en condi-
ciones similares a las de su pareja.

LA UNIÓ recuerda también que la mujer en el medio rural se 
encuentra aún muy alejada de la urbana en algunos aspectos, 
viviendo una doble brecha, no teniendo las mismas oportunida-
des, ocupando un rol mucho más estático y, en algunas ocasio-
nes, incluso, padeciendo sin recursos a su alcance, episodios 
de violencia de género. “Queda todavía mucho por hacer pues 
la mujer sigue estando invisibilizada, incluso cuando realiza los 

mismos trabajos que los hombres y habiendo sido esencial 
también durante esta pandemia”, indica LA UNIÓ, quien trabaja 
por la visibilización del trabajo de las mujeres en las empresas 
agrarias y ganaderas, así como su participación activa dentro 
de las estructuras de las entidades agrarias de nuestro territorio.

LA UNIÓ aprovecha así mismo para reclamar una red de comu-
nicaciones suficiente en las áreas rurales de nuestro territorio y 
la mejora de las equipaciones asistenciales y de las escuelas en 
estas zonas, indispensables para trabajar y para vivir, y recuerda 
que trabaja para impulsar la igualdad en el colectivo agrario y 
para la superación de los estereotipos de género porque estos 
factores son la garantía de futuro como sector estratégico. En 
materia de ayudas agrarias, LA UNIÓ propone reforzar las discri-
minaciones positivas en favor de las mujeres y los jóvenes en las 
intervenciones de desarrollo rural, con todos los controles nece-
sarios para garantizar que no se crean condiciones artificiales 
para percibir la ayuda. También ve necesaria una protección jurí-
dica de las mujeres para conseguir su reconocimiento legal en 
todos los ámbitos, desde las cotizaciones a la Seguridad Social 
al trabajo profesional realizado en las tareas agrarias, tanto si 
se llevan a cabo en un núcleo familiar como si es a través de la 
titularidad de la mujer. 

camp valenciàACTUALITAT

LA UNIÓ lanza Dones del camp valencià, una serie de entrevistas 
y testimonios

LA UNIÓ ha lanzado “Dones del camp valencià”, una serie 
de testimonios y entrevistas a lo largo del territorio a algu-

nas mujeres que ocupan cargos de responsabilidad en orga-
nizaciones agrarias, cooperativas, comunidades de regantes 
o denominaciones de origen, entre otras. / REDACCIÓ

Las mujeres del sector agrario y del medio rural en la Comu-
nitat Valenciana siempre han estado ahí pero a la sombra del 
hombre, quien era titular en las explotaciones y en los cargos 
de responsabilidad de todas las entidades del sector. A lo 
largo de los últimos años se atisban cambios y cada vez más 
mujeres comienzan a hacer visibles sus trabajos y cargos, eso 
sí de una forma mucho más lenta de lo deseable. 

LA UNIÓ ha pretendido reflejar a través de diversos audiovi-
suales la mirada visible de presente y de futuro del papel de 
las mujeres en el sector agrario y el medio rural y por ello ha 
ido presentando a través de vídeos una serie de testimonios 
de mujeres que han roto el techo de cristal y que sirven de 
estímulo para que otras mujeres sigan también sus pasos. A 
lo largo de las entrevistas se habla de la presencia y la visibi-
lidad de las mujeres en lugares de responsabilidad y gestión 
dentro del sector agroalimentario, de la importancia de aportar 
la visión de las mujeres en un sector en el que históricamente 
la visión establecida es la de los hombres, la importancia de la 
formación y de la conciliación laboral, sus experiencias vitales 
y anécdotas y los retos de futuro que se plantean.

En el apartado de cooperativas interviene Pepa Ocheda, de 
Benimodo (Ribera Alta), integrante del Consejo Rector de la 
Cooperativa Guadacoop de Guadassuar. Es ingeniera técnica 
agrícola y productora de caquis. También cuenta con el tes-

timonio de Alicia Vallés, ingeniera técnica agrícola en la Coo-
perativa de Cabanes. Por lo que se refiere a las comunidades 
de regantes, en el proyecto audiovisual interviene Inmaculada 
Huguet, de Llocnou de Sant Jeroni (La Safor), quien es Secre-
taria de la Comunidad de Regantes Pou Crist de l’Empar i 
Sant Roc. En relación a las organizaciones agrarias aparecen 
Raquel Hernández, de Fuenterrobles (Utiel-Requena), helicicul-
tora, secretaria comarcal de LA UNIÓ en Utiel-Requena e inte-
grante del Consell Sindical. También se puede ver a Ana Isabel 
Cañizares Fernández, de Dolores (Vega Baja), que forma parte 
de la comisión ejecutiva comarcal de LA UNIÓ en la Vega Baja 
y es productora de bayas, alfalfa, forrajes y maíz enchilado. En 
cuanto a la presencia de las mujeres en órganos de respon-
sabilidad en materia agraria relacionados con la calidad y la 
promoción, se cuenta con Maricén Molina, directora de Certi-
ficación de la DO Granada Mollar de Elche, doctora ingeniera 
agrónoma; así como de Isabel Navarro, viticultora de Venta del 
Moro y consejera en la DO Utiel-Requena por LA UNIÓ, donde 
también forma parte de su comisión ejecutiva. 

Tienes el vídeo disponible en: https://cutt.ly/zxj0Xri

Más información
http://bit.ly/3r9Utaw
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VEGA BAJA// Comisión especial de estudio en les Corts

LA UNIÓ presenta propuestas para evitar las inundaciones y 
aconseja a las Administraciones que se dejen guiar por expertos

LA UNIÓ ha presentado, en sus intervenciones realizadas en la 
comisión especial de estudio de les Corts sobre las medidas 

de prevención de los riesgos de inundaciones en la Vega Baja, 
varias propuestas destinadas a evitar las inundaciones y ha lan-
zado también un aviso a las diferentes Administraciones para 
que se dejen aconsejar por expertos en la materia a la hora de 
adoptar medidas. / Redacció

Han intervenido en esta comisión tanto el representante de la Comi-
sión Ejecutiva, Juan Miguel Montaner, como José Jesús Sanmartín, 
responsable de regadío de LA UNIÓ de Llauradors en Alicante.

La organización pone como ejemplo las actuaciones ejecutadas en 
la Vega Media del Segura por parte de Murcia, que han permitido 
hacer compatible la calidad medioambiental en el entorno del río, 
a la vez que se hace más impermeable el cauce reduciéndose el 
riesgo de desbordamientos y roturas de las motas. “La participación 
de profesionales expertos, grupos conservacionistas con alto nivel 
técnico, así como el decisivo apoyo institucional, ha generado una 
Vega Media que vive, afortunadamente, ajena al temor enorme que 
existe en la Vega Baja ante una posible riada”, han señalado los 
miembros de LA UNIÓ, en contraposición “al sufrimiento que es 
convivir con un miedo estresante ante la amenaza de una nueva 
catástrofe en la Vega Baja como la pasada DANA”.

Una primera línea de actuación que propone LA UNIÓ se focaliza 
en el mismo río para evitar como prioridad absoluta su desborda-
miento y/o rotura. Para ello se insta a conservar y limpiar los cauces 

tanto públicos como privados y cooperar desde las Administracio-
nes en los gastos que sufragan las counidades de regantes para 
mantenerlos en buen estado. Pero también ampliar la anchura del 
río; elevar la altura de las motas (en ambas orillas) y cerrar las grie-
tas mediante inyecciones con hormigón armado; instalar una capa 
vegetal baja en la ribera del río que sustituya los bosques de espe-
cies invasoras que limitan ahora el paso del agua.

Otra línea se basa en actuaciones que reduzcan el daño en el caso 
sobrevenido de una inundación: azarbes a cielo abierto, con lo que 
se gana en cabida de agua (no entubada); en esa línea, mejora 
general y desarrollo de los sistemas de drenaje; ampliación de la 
desembocadura del río Segura en Guardamar; es necesario faci-
litar la salida de agua; aplicación estricta de las disposiciones del 
PATRICOVA y demás normativa concordante, en los planeamientos 
municipales, proyectos urbanísticos, y el conjunto de actuaciones 
sobre las que el PATRICOVA es de aplicación; permeabilizar todas 
las infraestructuras concernidas para que el agua no quede reteni-
da. “Hemos constatado que la mayor fuente de daño es sobre todo 
el tiempo que el agua queda contenida en un espacio determinado. 
La inmediata evacuación del agua, por su curso natural, es una 
necesidad para asegurar la limitación de daños; uso de presas (las 
ya existentes y las que fuere menester crear) para transferir agua 
de riada”, han señalado desde LA UNIÓ en sus intervenciones. 

camp valenciàACTUALITAT
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Tienes los vídeos disponibles en:
José Jesús Sanmartín https://cutt.ly/cxj01ir

Juan Miguel Montaner https://cutt.ly/6xj09Vv
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AJUDES// Inversions en explotacions agràries

Resolucions de les ajudes a Plans de Millora 2020

El passat 15 de febrer, Conselleria d’Agricultura va resoldre la 
concessió de l’ajuda a inversions en explotacions agràries, 

coneguda com a Plans de Millora, corresponent a la convoca-
tòria 2020 a les primeres 301 sol·licituds per a les quals s’ha 
verificat que es compleixen tots els requisits establers a l’Ordre 
de Bases i la Resolució, acreditant la viabilitat econòmica de 
l’explotació després ’execució de les inversions. / Redacció

L’ajuda total concedida a este 301 persones sol·licitants ascen-
deix a 10.243.766,08 euros i se’ls recorda que:

1. Sempre que es tracte d’una inversió lligada al terreny, és 
obligatòria un acta de no inici emesa per un tècnic competent.

2. Abans del 31 de juliol de l’exercici pressupostari corres-
ponent per al qual es va programar la finalització del pla de 
millora, els beneficiaris han de comunicar la finalització de 
les inversions incloses en la seua sol·licitud, justificar la seua 
execució, acreditar el pagament de les inversions i sol·licitar el 
pagament de l’ajuda corresponent.

3. Si existeixen circumstàncies sobrevingudes no imputables 
al sol·licitant, poden sol·licitar-se canvis en el pla de millora 
aprovats abans del 30 d’abril de cada any justificant deguda-
ment tal petició. Aquesta sol·licitud no pot suposar increment 
de l’ajuda per al beneficiari, ni increment d’intensitat respecte 
a la inversió subvencionable i ha de ser informada per l’òrgan 
instructor.  

camp valenciàACTUALITAT

Assignació dels drets sol·licitats en 2020 a la Reserva Nacional 
de Pagament Bàsic

El FEGA ha assignat els drets de la a reserva nacional del 
Règim de Pagament Bàsic corresponent a la campanya 

2020. El valor dels nous drets assignats es correspon amb el 
valor mitjà d’estos a la regió en la qual estan localitzades les 
hectàrees dels sol·licitants. A més, si la persona beneficiària ja 
disposava de drets i el seu valor és inferior al valor mitjà regio-
nal, els valors unitaris anuals d’estos drets s’incrementen fins 
este valor mitjà regional.

D’acord amb les peticions rebudes i les disponibilitats de la 
reserva nacional, s’han assignat drets de pagament bàsic a 
2.922 llauradors i ramaders per un import de 13.597.010 euros, 
fet que suposa una assignació mitjana de 4.653 euros per 
beneficiari. D’estos, s’ha assignat a 108 persones beneficiari-
es valencianes amb una superficie de 1.074,41 hectàrees i un 
import total de 168.068,41 euros i que representa una assigna-
ció mitjana de només 1.556,19 euros per beneficiari. 

GARROFES// Es demana que s’extreme la vigilància

Robatoris de garrofes al Maestrat en la part �nal de la campanya

LA UNIÓ alerta de robatoris de la collita de garrofes al 
Maestrat just quan la campanya arriba ja a la seua fi, 

davant la impotència i ràbia dels productors que veuen com 
es fa malbé l’esforç de tot un any. / Redacció

Un nou repunt en els preus de garrofes durant aquesta 
campanya, que cotitzen ara sobre els 0,71 €/kg, i el major 
valor del producte en els últims temps podria estar darrere 
d’aquest augment dels robatoris en les explotacions de gar-
roferes. Aquesta pujada de les cotitzacions en les últimes 
campanyes ha possibilitat una recuperació del cultiu davant 
el creixent interés que desperta aquest producte entre els 
consumidors.

LA UNIÓ traslladarà a la Delegació del Govern en la Comu-
nitat Valenciana aquests fets perquè les forces de seguretat 
de l’Estat extremen les labors de vigilància tant en camp com 
amb qualsevol vehicle o magatzem sospitós de transportar o 
comerciar amb mercaderia robada.

Aquesta Organització Professional Agrària indica que els 
robatoris es produeixen perquè hi ha un mercat negre con-
solidat amb compradors segurs que es queden amb la mer-
caderia. LA UNIÓ reclama així major control i vigilància en 
els camps durant l’època de recol·lecció i que posteriorment 
es controle la procedència de les garrofes en la distribució 
comercial, així com s’investiguen aquells comerços o per-
sones que es dediquen presumptament a comprar garro-

fes furtades en els camps. Per això cal controlar els punts 
sospitosos de venda d’eixa possible mercaderia robada, 
vertader centre d’atenció per a acabar amb aquests roba-
toris perquè “si es furta és perquè algú compra”. Aquesta 
organització creu que al contrari del que succeeix amb altres 
fruites i hortalisses on existeixen molts punts de venda, en el 
cas d’aquesta fruita seca és més fàcil perquè es concentren 
en uns pocs.

Els llauradors es queixen que per a poder vendre la seua 
producció en la cooperativa, organització de productors o 
comerç han de complir amb els requisits de traçabilitat que 
se li exigeixen, és a dir el lliurament de la documentació que 
acredite la propietat, varietat, quilos, polígon i parcel·la, i això 
contrasta amb la facilitat i impunitat que els lladres venen 
després la garrofa furtada.  
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LEGISLACIÓN// Se solicitan reformas en varias materias

LA UNIÓ pide revisar los derechos sobre variedades vegetales y 
eliminar la prisión para usos no comerciales

LA UNIÓ, a través de la Unión de Uniones, y ante las últi-
mas noticias publicadas, considera desproporcionadas 

las penas de prisión impuestas por el uso no comercial de 
semillas protegidas por royalties y pide una reforma de la 
legislación que afecta a estos derechos. / Redacción

Parece, pues, absolutamente desproporcionado el tratamiento 
que dispensa el Código Penal en relación a los fines agra-
rios de material vegetal protegido por derechos de propiedad, 
estableciendo penas que pueden llegar de 1 a 3 años de pri-
sión y equiparando la posible condena a los agricultores que 
las usen exclusivamente en su explotación o sin fines lucrati-
vos, con el de las empresas que las comercialicen de forma 
masiva.

Esto viene de la reforma del Código Penal de 2015, a la que 
ya se opuso LA UNIÓ a través de la Unión de Uniones, en su 
momento, que establece, la misma gravedad y las mismas 
penas como delito contra la propiedad intelectual el uso, ya 
sea agrario o comercial, de material vegetal protegido por 
derechos de obtentor sin autorización del propietario.

Desde la organización estatal de LA UNIÓ se estima razonable 
que los obtentores reciban una remuneración por su labor de 

investigación que permite a los agricultores obtener mejores 
cosechas, pero considera que hay que revisar la legislación, 
porque comprar semilla certificada no te puede condenar a 
estar pagando cada vez que se deja simiente o llevar a la cár-
cel si se le hace un favor al vecino.

En este punto, se recuerda que se ha de tener presente que 
tanto la normativa comunitaria (Reglamento 1768/95 de la 
Unión Europea) como la legislación española (Ley 3/2000 y 
Real Decreto 1261/2005) establece excepciones al derecho 
del obtentor de variedades vegetales para los productores 
agrarios. 

camp valenciàACTUALITAT

1. Operación sujeta a previa aprobación por parte del banco. 
Consulta condiciones en tu oficina o en bancosantander.es
2. Oferta válida hasta el 31.12.2021, una suscripción por cada 
NIF/CIF. Suscripción válida hasta 30.04.22. La promoción no 
incluye retribución en efectivo. Retribución en especie a efectos 
fiscales y sujeta a ingreso a cuenta según normativa fiscal vigente.

Toda nuestra experiencia, es tuya
Anticipa tu PAC

En el Santander llevamos más de 30 años ayudando a ganaderos y agricultores. Nuestros 
especialistas te ayudarán a gestionar, de forma fácil y rápida, tu anticipo de la PAC.

Porque en el Santander, todo lo que sabemos, lo ponemos a tu servicio.

Anticipa tu PAC1 y consigue una 
suscripción al cuaderno de 
campo digital2 solo por 
anticipar un mínimo de 2.500€, 
para una agricultura más 
sostenible y digital.
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CAQUI// Balanç de la campanya

Els ingressos dels productors de caqui baixen un 16%, pese a 
l’augment del 5% experimentat en els preus percebuts

Els serveis tècnics de LA UNIÓ han elaborat un estudi amb 
el balanç de la campanya del caqui on es posa de manifest 

un descens dels ingressos bruts dels productors del 16%, mal-
grat l’increment del 5% en els preus. / Ferran Gregori

Les causes obeeixen a una reducció de la producció del 20% 
respecte a la campanya anterior -unes 340 milions de tones al 
final és la collita- i a la forta incidència de plagues com coto-
nets, negreta o mosca blanca, i a la del fong Mycosphaerella, 
per la proliferació de camps abandonats. Els costos de pro-
ducció, a conseqüència de l’increment i periodicitat dels trac-
taments fitosanitaris, han augmentat de manera considerable i 
en l’estudi de LA UNIÓ es calcula que ho fan entre el 25 i 30% 
sobre la passada.

Després de les pujades dels costos en aquesta campanya i 
en la anterior, ja representen de mitjana 2,2 € per cada 100 kg 
de fruita produïda, però poden arribar fins als 3,10 €/100 kg si 
es repercuteix sobre la fruita comercial. En aquests moments 
poden representar ja més del 10% de les despeses totals de 
cultiu, quan per exemple fa tan sols quatre anys a penes repre-
sentaven el 3%. LA UNIÓ insisteix que per davall de 0,35 €/kg 
la viabilitat del cultiu es troba en perill.

També s’ha detectat en aquesta campanya un considerable 
augment de fruita no apta comercialment sobretot fora de l’àm-
bit de les cooperatives, la qual cosa ha provocat que la que 
finalment ha eixit als mercats es reduïsca fins a un 40% en 
relació a la realment produïda.

Cal assenyalar que els desastrosos resultats econòmics de la 
campanya 2019 van provocar que molts productors abando-
naren o directament arrancaren els arbres de les seues explo-
tacions. Així, mentre el ritme de creixement de sòl cultivat de 
caqui en la Comunitat Valenciana durant els últims díhuit anys 
ha sigut del 14% anual, a partir del passat any es trenca aquest 

creixement, per primera vegada, reduint-se el sòl cultivat en un 
3%, després de passar de 16.101 a 15.640 has.

Les dades indiquen que el preu del caqui durant aquesta cam-
panya s’ha situat en origen en una Mitjana de 0,24 �/kg, és a dir 
un increment mitjà del 5% sobre la campanya anterior. Aquesta 
pujada de les cotitzacions no ha compensat el descens de la 
producció, de tal manera que els ingressos bruts totals rebuts 
pels productors en la campanya se situen prop dels 80 mili-
ons d’euros, el que suposa un descens del 16% respecte a la 
campanya 2019 on es van elevar a més de 95 milions d’euros.

LA UNIÓ llança una sèrie de propostes per a rellançar el cultiu 
i una de les més importants fa referència a la lluita contra les 
plagues. Per això insta la Conselleria d’Agricultura que finance 
el control contra els diferents Cotonets que afecten el cultiu del 
caqui, mitjançant la solta de depredadors i parasitoides en els 
moments de màxima eficàcia.

Així mateix reclama l’organització una normativa oficial, d’obligat 
compliment, sobre les normes de qualitat comercial del caqui, 
de tal manera que no siga cada operador comercial qui decidis-
ca arbitràriament i, segons els seus interessos propis, les seues 
normes de qualitat comercial, provocant destrios abusius de frui-
ta com s’ha comprovat al llarg d’aquesta campanya.  

D’altra banda, les organitzacions professionals agràries 
-entre elles LA UNIÓ- han llançat un missatge molt crític a 

ENESA i Agroseguro per no ajustar l’assegurança del caqui ni 
a la realitat vegetativa ni a les necessitats reals dels llauradors.
 
Retrauen especialment la negativa a la seua reivindicació de 
prolongar del 20 de febrer que dicta la disposició vigent fins 
al 31 de març el període de contractació de l’assegurança del 
caqui. Segons recorden les tres associacions, l’actual data 
resulta excessivament prematura perquè molts productors 
encara no han cobrat les liquidacions de l’última collita a causa 
del retard del pagament per part de determinats operadors i 
perquè en aquests moments encara hi ha nombroses explo-
tacions on no s’han finalitzat ni tan sols les labors de poda, la 
qual cosa evidentment dificulta la previsió d’un aforament de 
producció a assegurar.

El director de ENESA, Miguel Pérez, rebutja un canvi en la data 
de contractació al·legant que es produiria un solapament del 
risc amb el període de subscripció. No obstant això, les orga-
nitzacions agràries constaten que en altres assegurances sí 
que es dóna aquesta circumstància sense major problema i 

Assegurança del caqui
destaquen l’exemple de la cobertura dels cítrics davant el risc 
de pedra i el termini de contractació de la qual no acaba fins al 
15 de setembre, és a dir, en un moment molt més flexible en el 
qual el productor ja pot efectuar una estimació aproximada de 
la seua producció. El sector augura que si ENESA i Agroseguro 
mantenen les seues traves i la seua falta de sensibilitat cap als 
productors, aquest factor unit a uns altres, com la greu crisi de 
rendibilitat que travessa el cultiu del caqui i les restriccions de 
mobilitat derivades del Covid-19, podrien ocasionar un des-
cens en els nivells de contractació de l’assegurança del caqui 
on, sens dubte, el principal damnificat d’això seria clarament  
el llaurador.

En contrast elogien la mesura que la Conselleria d’Agricultura 
ha pres per la qual totes les pòlisses que els associats subscri-
guen a través de les seues organitzacions professionals agrà-
ries es beneficiaran d’una subvenció addicional del 15%. Les 
tres associacions valoren aquesta iniciativa del departament 
agrari de la Generalitat que pretén enfortir la vertebració del 
sector i incentivar la relació dels llauradors i ramaders amb les 
organitzacions agràries que són, en definitiva, els seus legítims 
representants.  
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OLI// Les mesures plantejades no aportaran cap solució

LA UNIÓ rebutja la norma de regulació de l’oli aprovada pel 
Govern i reclama un pla de contingència per a abordar la crisi

LA UNIÓ mostra la seua disconformitat respecte a la norma 
de regulació del sector d’oli d’oliva, tal com es va aprovar 

recentment, per considerar que no revertirà la crisi actual de 
preus i per perjudicar l’olivar tradicional de la Comunitat Valen-
ciana. / Redacció

LA UNIÓ, que ja s’havia posicionat en contra en la fase de 
consulta pública, considera que els instruments que contem-
pla no serviran per a revertir la crisi de preus que viu el sector. 
L’organització creu que imposar la retirada o l’ús no alimentari 
d’oli sense contraprestació cap als productors, no és garantia 
de millora del mercat i, tal com es planteja, perjudica sobretot 
l’olivar tradicional, extensiu i de menor rendiment.

L’organització critica que no hi ha antecedents que avalen els 
efectes positius de les mesures de regulació aplicades en el 
sector de l’oli d’oliva; tot el contrari, ja que l’emmagatzematge 
privat realitzat per la Comissió Europea a principis de 2020 va 
ser un fracàs, perquè va costar prop de 30 milions € i no va 
aconseguir evitar que els preus descendiren un 9% i les impor-
tacions augmentaren un 164%.

“El Ministeri podrà obligar a retirar del mercat o enviar a l’ús no 
alimentari una part de la producció” assenyalen des de l’or-
ganització. “Aquest sacrifici imposat als productors el poden 
arruïnar les importacions, l’especulació i el frau, perquè ja ha 
ocorregut en el passat”, diuen.

L’organització també recorda l’informe que va realitzar la 
CNMC a l’octubre, criticant la falta de concreció per a des-

encadenar els instruments contemplats en el Reial Decret. 
Sobre això, la institució demanava que es definiren amb major 
detalle les situacions en les quals s’havia d’intervindre el mer-
cat per a no afectar la lliure competència, a més de sol·licitar 
que s’avaluaren els seus resultats posteriorment, reserves en 
les quals coincidia amb la nostra organització.

Així mateix, LA UNIÓ considera també que “si com sembla, 
el Ministeri no ha canviat la seua posició i les mesures no 
distingeixen entre tipus de plantació”, el Reial Decret perju-
dicarà sobretot l’olivar tradicional, extensiu i de menor rendi-
ment. Això és així ja que serà penalitzat per igual, participant 
en molta menor mesura en possibles desequilibris per excés 
d’oferta que els olivars intensius i superintensius. “Per això 
en les nostres al·legacions demanem en el seu moment que 
l’olivar tradicional de baix rendiment quedara fora d’aquestes 
mesures”.

LA UNIÓ reflexiona que per a desencadenar una mesura 
d’autoregulació és imprescindible sustentar-ho en un fort 
compromís sectorial de tots els operadors de la cadena que, 
ara com ara, no existeix. “Sincerament, no ens fiem dels com-
panys de viatge que tenim per a dur a terme aquesta mesu-
ra”, assenyalen “i no es planteja cap mitjà per a evitar que 
el buit del mercat que deixe la regulació no s’òmpliga amb 
importacions, fins i tot de països tercers, de pitjor qualitat i 
sense complir les exigències de l’oli espanyol”. L’organització 
subratlla també la necessitat de reforçar la coordinació entre 
administracions i els instruments estatals i autonòmics per a 
erradicar el frau en la cadena de valor de l’oli.  

LA UNIÓ i la Guàrdia Civil de la Marina Alta i Baixa 
col·laboraran de manera estreta per a previndre els robatoris

LA UNIÓ de Llauradors i la Guàrdia Civil de les comarques 
de la Marina Alta i Baixa han acordat estretar la seua col-

laboració per a tractar de previndre i controlar d’una manera 
més eficaç els robatoris en les explotacions agràries de la 
zona. / Redacció

Van celebrar una reunió davant l’augment del robatori d’al-
vocats, denunciat per esta organització, a fi d’avançar en 
les mesures necessàries per a pal·liar aquesta xacra social 
que afecta els llauradors. En la reunió van ser presents per 
part de LA UNIÓ: els secretaris comarcals de la Marina Alta 
i Marina Baixa, Fran Panella i Cristina Santacreu, respectiva-
ment -acompanyada també pel seu fill-; el delegat de zona 
a Alacant, Alberto Travé; mentre que per part de la Guàrdia 
Civil van ser presents el comandant Cap de la Companyia de 
Calp, Jerónimo Pacheco, així com el tinent Cap Adjunt de la 
Companyia i el cap de l’Equip ROCA.

LA UNIÓ agraeix la preocupació d’aquesta Companyia de la 
Guàrdia Civil i la seua predisposició per a fer un front comú 
a fi de disminuir aquest tipus de robatoris, alhora que es 
congratula de la detenció aquesta setmana de tres persones 
que formaven part d’un grup criminal i que havien robat tres 
tones d’alvocats a la Marina Baixa. Així, per a millorar l’efec-
tivitat, LA UNIÓ proposa reforçar els mitjans de les Forces 

i Cossos de Seguretat de l’Estat, particularment els equips 
ROCA, per a augmentar la seguretat en el medi rural i com-
batre els robatoris en les explotacions agràries.

Tant l’Organització Agrària com la Guàrdia Civil veuen molt 
important, així mateix, conscienciar als llauradors, ramaders 
i habitants del medi rural de la necessitat d’interposar una 
denúncia davant qualsevol furt o robatori, per molt xicotet que 
siga. Per a això la Guàrdia Civil facilita diverses formes per a 
presentar una denúncia: a través del telèfon 062, presencial-
ment en la Caserna de la Guàrdia Civil més pròxima, a través 
de la pàgina web de la Guàrdia Civil o l’aplicació del Ministeri de 
l’Interio “Alertcops”, axí com també avisar a través del número 
062 en el cas de detectar la presència d’un vehicle sospitós per 
la zona i si és possible facilitar la matrícula o dades d’aquest. 
En cap cas s’aconsella enfrontar-se als “lladres”.  

Tens el vídeo disponible a: https://cutt.ly/5xj2wqg
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CÍTRICS/ Bona evolució de la campanya

Campanya citrícola amb bones expectatives, tot i que el balanç 
�nal dependrà de Clemenules i Navelines, que es preveuen roïnes

LA UNIÓ de Llauradors destaca les bones expectatives en 
aquests moments de la campanya citrícola perquè la recol-

lecció va avançada, els preus són bons i l’oferta de fruita és 
equilibrada respecte a la demanda, la qual cosa podria tra-
duir-se en un final de la mateixa també en aquesta línia prou 
positiva / Redacció

En la part negativa de la campanya, cal destacar les varie-
tats amb més volum productiu en les nostres zones citrícoles, 
Clemenules en mandarina i Navelina en taronja, que no han 
respost a eixa bona sintonia i les liquidacions de les quals es 
preveuen realment dolentes.

La demanda de cítrics és un 10% superior a altres campanyes 
i s’ha exportat un 16% més que en la passada. No ha quedat 
pràcticament res de fruita per recol·lectar en el camp i s’ha 
enviat quasi tot. La pandèmia de la COVID-19 ha resultat pro-
fitosa per als cítrics i les recomanacions de l’OMS sobre els 
beneficis de la vitamina C per a fer front al virus, al costat del fet 
de ser una fruita amb corfa i que aguanta bé, han fet la resta.

L’organització assenyala que en aquests moments hi ha inte-
rés del comerç en les mandarines i taronges tardanes, amb 
varietats escalonades des de gener fins a abril o maig i sense 
dificultats d’exportació. A més, es fa a bon preu i un ritme nor-
mal, amb millors calibres en la fruita fins i tot que en la primera 
part de la campanya.

De totes maneres, segons el parer de l’organització, cal ser 
prudents ja que el desenvolupament dependrà en gran manera 
de països competidors com Egipte i Turquia, perquè el primer 
és molt agressiu en vendre barat i no resulta bo per a “aquells 
que tenim alts estàndards de producció i volem vendre la fruita 
a un preu raonable en els mercats europeus”.

L’arrancada de la campanya va ser bo també, no va haver-hi 
problemes ni en el camp, ni en la comercialització i exportació, 
ni en els preus, que van funcionar bé fins a principis de novem-
bre. Malgrat les perspectives optimistes actuals, en el balanç 
de la campanya caldrà tindre en compte els problemes en la 
fase mitjana, entre els mesos de novembre i desembre, amb 
les dues varietats de més tonatge en la Comunitat Valenciana: 
Navelina i Clemenules. En els dos casos les cotitzacions han 
sigut més ajustades i en origen bastant baixes. A més, s’ha tin-
gut un important minvament de fruita no comercial per calibres 
més xicotets del desitjable.

A l’organització el preocupa així mateix que els acords amb 
tercers països que subscriu la UE no tinguen cap mena d’or-
denació. “Si no som deficitaris produint cítrics en uns mesos 
determinats, caldria deixar d’importar-se i a més cal reclamar 
la reciprocitat en les formes de producció perquè tots com-
plisquen els estàndards europeus si volen estar presents en 
el mercat comunitari”, indica Carles Peris, secretari general de 
LA UNIÓ.

També preocupa els productors la possible entrada de pla-
gues de quarantena, perquè en aquest últim aspecte no hi ha 
més que veure els efectes del Cotonet de Sud-àfrica en els 
camps i la falta de solucions immediates. Un altre assump-
te que inquieta al sector és l’excessiva dependència de les 
nostres exportacions cap a la UE i el fet que no siguem capa-
ços de consolidar nous mercats com la Xina, el Japó o altres 
amb aranzel zero, ni que hi haja tampoc uns protocols de via-

bles per a eixes exportacions a països tercers. “No ens estem 
diversificant i eixa dependència respecte als mercats de la UE 
és una cosa que considerem negativa i per això reclamem al 
Ministeri d’Agricultura que millore els protocols d’exportació a 
països tercers”, assenyala Peris.

Interceptacions amb plagues

D’altra banda, LA UNIÓ ha informat que durant gener i febrer 
es van rebutjar un total de 30 enviaments a la Unió Europea 
amb importacions de cítrics de tercers països que contenien 
plagues, tots ells procedents de Tunísia (18) i la Xina (12). Si bé 
els organismes nocius detectats en la mercaderia procedent de 
Tunísia són de la mena de les Cochinillas, cal assenyalar que el 
país magrebí té declarada en el seu territori la presència de la 
malaltia de la Mancha Negra (Citrus Black Espot), causada pel 
fong de la Phyllosticta citricarpa, i que afecta principalment els 
fruits cítrics, encara que les fulles i les tiges també poden ser 
infectades, provocant la seua deterioració comercial. Es tracta 
de la mateixa plaga que amenaça a la citricultura europea a 
través dels cítrics importats des de Sud-àfrica, juntament amb 
l’arna Thaumatotibia leucotreta. Les deteccions de cítrics que 
entren a la UE, procedents de la Xina, contenen, entre altres, 
també plagues nocives com la ja esmentada del fong Phyllos-
ticta citricarpa o de la Bactrocera (mosques de la fruita).

Davant l’amenaça d’aquesta plaga i l’augment de la detecció 
de les seues exportacions amb organismes nocius, LA UNIÓ 
de Llauradors creu que Tunísia no pot garantir els seus envia-
ments lliures de plagues. Per això reclama a la Comissió Euro-
pea que realitze auditories fitosanitàries en tots aquells països 
que no puguen garantir l’eixida de cítrics sense plagues i sus-
pendre d’aquesta manera les importacions si no es donen les 
garanties adequades de risc mínim.

Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ, indica que “tenim 
clar que estem en un món globalitzat, però no tot hauria de 
valdre en el comerç. La Comissió Europea no hauria de per-
metre que a països, com ara Tunísia, se’ls deixe d’auditar i 
que, mentrestant, suspenguen les seues importacions a l’àmbit 
comunitari com ha ocorregut recentment amb l’Argentina fins a 
garantir la seguretat d’aquestes”.

L’organització torna a insistir en la implantació d’un criteri 
d’inspecció única en origen per a tots els països tercers i que 
les importacions entren per pocs ports de la UE -tres com a 
màxim- on es garantisca la presència d’un nombre suficient 
d’inspectors experts en plagues i malalties citrícoles i amb un 
percentatge de mostres analitzat representatiu. De la mateixa 
manera, advoca per l’obligació del tractament de fred en el 
transport, com així se’ns exigeix a nosaltres per alguns països, 
i per la prohibició de la importació de cítrics que hagen sigut 
produïts i manipulats amb matèries actives l’ús de les quals no 
estiga autoritzat a la Unió Europea.  
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APICULTURA// Las medidas planteadas no aportarán soluciones

APICULTURA// Nuevas medidas para la pinyolà

Propuestas para la mejora de las inversiones en la ayuda a la 
mejora de la comercialización de la miel

Conselleria de Agricultura no realiza ningún avance por 
garantizar la convivencia de los sectores apícola y citrícola

La sectorial apícola de LA UNIÓ ha trasladado a la Conse-
lleria de Agricultura una serie de propuestas para mejorar 

las líneas y medidas contempladas dentro de las ayudas para 
mejorar las condiciones de producción y comercialización de 
miel, cuyos destinatarios serán titulares de explotaciones apí-
colas que realicen inversiones y actuaciones en su explotación 
según los requisitos que exige la normativa. / Eva Salvador

Entre las propuestas presentadas, cabe destacar la de las 
líneas dirigidas a objetivos de lucha contra Varroa, incremen-
tando el gasto de tratamiento contra la Varroosis a seis euros 
por colmena. Este valor abarcaría varios tratamientos a lo largo 
del año debido al difícil control de Varroa con un solo trata-
miento y la necesidad de los apicultores de tratar más de una 
vez, siendo el resto de aplicaciones no subvencionables hasta 
la fecha y suponiendo un gasto extra para el apicultor. 

En este sentido, desde el sector apícola de LA UNIÓ, se con-
sidera necesario en relación a estas mismas líneas, que el 
gasto no ejecutado en el tratamiento contra Varroa, se destine 
al apoyo de la alimentación en las colmenas. Se hace impres-
cindible cada vez más, para la supervivencia de las colonias 
el refuerzo con suplementos alimenticios, debido a la bajada 
de actividad de pecoreo, por las escasas floraciones a causa 

del cambio climático, y a la necesidad de asegurar y forta-
lecer el vigor de las colonias para que puedan entrar en la 
invernada en buenas condiciones y poder sobrevivir en este 
periodo.

Por su parte y en relación a la línea relativa a medidas de 
apoyo a la repoblación de la cabaña apícola, desde LA UNIÓ 
se propone añadir como medida subvencionable la compra 
de enjambres o núcleos vivos, con el fin de aumentar la caba-
ña apícola y no sólo con la adquisición de reinas o inversiones 
para su cría. Estos últimos años se ha visto un incremento en 
este tipo de inversión, debido a su rapidez y facilidad de cre-
cimiento de la cabaña respecto a otras prácticas.

Finalmente, se ha trasladado la necesidad de incluir como 
medidas subvencionables, en la línea de racionalización de 
la trashumancia, inversiones como casetas portátiles para la 
extracción de miel en el campo, las cuales consisten en unas 
casetas transportables hechas de material de fácil limpieza, 
de forma que asegure la seguridad alimentaria y pueda faci-
litar el trabajo durante la extracción en campo. Otras medi-
das que se han propuesto incluir son: cámaras o equipos de 
refrigeración para la conservación de cuadros con el fin de 
impedir la supervivencia y crecimiento de polillas en la cera, 
carretillas elevadoras, vallado o malla metálica en los asenta-
mientos y utillaje entre otras.  

Conselleria de Agricultura publica de nuevo, después de 28 
años en vigor y sin haber realizado ningún avance a lo largo del 
último año, otro Acuerdo del Consell por el que se aprueban 
medidas para limitar la polinización cruzada entre plantacio-
nes de cítricos (conocido como la pinyolà), que es idéntico al 
publicado la última vez y supone la expulsión de los apicultores 
valencianos.

“Ha transcurrido otro año de promesas incumplidas, la Con-
selleria sigue sin hacer su trabajo y elabora un Acuerdo que 
constata la nula voluntad del Govern del Botànic por la coe-
xistencia de dos sectores de gran importancia para el sector 
agrario valenciano como son el apícola y el citrícola”, señalan 
las organizaciones profesionales agrarias, quienes insisten en 
su malestar ya que “hemos presentado un plan de viabilidad 
a Conselleria donde se exponen las posibles condiciones de 
acercamiento para ambos sectores, del que no hemos recibi-
do respuesta”. Agricultura decide, sin atender a razones, limitar 
los asentamientos apícolas en los campos de cítricos, pese 
a que los apicultores han cumplido las Órdenes y Acuerdos 
publicados y la prueba fehaciente es que no se han producido 
denuncias por asentamientos ilegales.

Las organizaciones señalan que es necesario que la Conse-
lleria de Agricultura afronte no solo el mapa varietal, sino que 
regule las plantaciones de cítricos fomentando aquellas varie-
dades no productoras de semillas y tome medidas para que 
se pueda ejercer la apicultura sin restricciones. Ahora que se 
incrementan los abandonos de campos de cítricos por baja 

rentabilidad habría que aprovechar para actuar con valen-
tía, porque es evidente que las abejas son simplemente un 
vector y no tienen ninguna culpa de la presencia de semillas 
en los cítricos que originan las variedades híbridas. En este 
sentido, llama la atención que la Conselleria no haya querido 
tener en cuenta ni siquiera la posibilidad de colocar mallas en 
las explotaciones de cítricos. Esta situación provoca pérdidas 
económicas a los apicultores y una traba en el desarrollo de 
su actividad. Todo el mundo reconoce la labor de las abejas 
como grandes polinizadoras y fundamentales para la biodiver-
sidad y el medio ambiente, y aquí se les criminaliza.

Tienes el vídeo disponible en: https://cutt.ly/kxj2uFV
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GOTA FREDA// Els llauradors continuen a l’espera de notícies

Les Administracions donen l’esquena a la Ribera, amb poques 
solucions quatre mesos després de la gota freda

LA UNIÓ denuncia que han passat ja quatre mesos des que 
la gota freda (pluja, pedra i vent) va afectar la comarca de 

la Ribera i els llauradors afectats segueixen a l’espera d’al-
guna mena de solució per part de les Administracions, tant 
en forma d’ajudes com d’arranjament de les infraestructures 
danyades. / Redacció

Les pèrdues directes van ser estimades en el seu moment per 
part de LA UNIÓ en més de 10 milions d’euros a les comar-
ques de la Ribera Baixa i Ribera Alta. La zona més afectada 
comprenia unes 1.100 hectàrees de cultiu de cítrics, caquis i 
hortalisses i les localitats més damnificades van ser Almussa-
fes, Alginet, Benifaió, Sollana i Sueca.

La gota freda, amb precipitacions acumulades de fins a 500 
litres, va originar danys a principi de novembre en infraestruc-
tures agràries com a camins, marges, hivernacles o sistemes 
de reg, així com en magatzems agrícoles, entre altres. Des 
d’aquella data fins ara poc o res s’ha reparat, segons l’avalua-
ció de LA UNIÓ després de recórrer les zones afectades, i les 
dificultats per a efectuar l’activitat agrària normal en el camp 
prossegueixen.

Tampoc es coneix res sobre les mesures urgents sol·licitades 
per LA UNIÓ a totes les Administracions en aquella data i que 
feien referència a la concessió d’ajudes, la reducció del mòdul 
de l’IRPF, la condonació de l’IBI de les parcel·les cultivades i 
construccions presents en elles, la bonificació de les quotes 
de la Seguretat Social durant un any, l’establiment de prés-
tecs amb interés subvencionat i també una sèrie d’actuacions 
i ajudes per a les cooperatives comercialitzadores afectades.
En aquest sentit, a la Generalitat Valenciana li demandava un 
paquet d’ajudes per a reparar infraestructures i danys en explo-
tacions agràries i també ajuda per a la compra o repartiment 
gratuït de productes fungicides.

Per al Govern de l’Estat, LA UNIÓ instava la concessió d’ajudes 
als ajuntaments afectats per a reparar les infraestructures agrà-
ries danyades: camins agrícoles, sistemes de reg, hivernacles, 
etc. També demanava préstecs a interés zero per a les perso-
nes llauradores i ramaderes afectades o indemnitzacions per 
a fer front a les despeses de campanya a fi de tindre ingressos 
per a afrontar les noves collites. En l’apartat fiscal i de Segu-
retat Social, reclamava l’exempció del 50% de les quotes de 
la Seguretat Social durant sis mesos, la reducció dels mòduls 
fiscals de cara a la pròxima campanya de la renda en les explo-
tacions afectades i compensar als ajuntaments que apliquen 
l’exempció del pagament de l’IBI rústic i dels béns afectes a 
l’activitat agrària.

En aquest últim aspecte comminava als Ajuntaments afectats 
a l’exempció del pagament de l’IBI rústic i dels béns afectes a 
l’activitat agrària, així com agilitat en la reparació de les infra-
estructures agràries de la seua competència per a evitar pro-
blemes a l’hora d’accedir a les explotacions. 

camp valenciàACTUALITAT

ARRÒS// Importacions lliures d’aranzels

Demanen que se suspenguen les importacions d’arròs amb 
Myanmar �ns que no hi haja garanties democràtiques

LA UNIÓ, després del colp d’estat que s’ha donat en la 
República de la Unió de Myanmar, demana al Ministeri 

d’Agricultura que porte a la Comissió Europea la paralit-
zació dels acords comercials que la Unió Europea té amb 
aquest país fins que no es resolga l’actual situació. Posa 
de manifest així l’acord que la CE té amb Myanmar a través 
del qual pot importar arròs amb accés lliure en el marc del 
reglament UE núm. 978/2012. / Redacció

L’organització ja ha expressat en repetides ocasions l’im-
pacte negatiu que aquest acord té per als productors de la 
Comunitat Valenciana, ja que l’arròs procedent d’aquests 
països compta amb preus molt inferiors i distorsiona el mer-
cat. En aquest sentit, destaca que a principis de 2020 l’arròs 

redó (japónica) cotitzava a Espanya a 604 € per tona d’arròs 
blanc o 323 € per tona de corfa. En canvi, les importacions 
d’arròs d’aquestes varietats es feien a 448 €/tm i 239 €/tm 
respectivament, la qual cosa suposa un preu de cotització 
quasi un 26% inferior al produït ací.

Així mateix, l’organització recorda que a Europa existeix una 
clàusula de salvaguarda per a l’arròs de Myanmar i Cambod-
ja, però només per a la varietat índica i no per al japònica, el 
més cultivat en les zones productores de la Comunitat Valen-
ciana amb un 90% de la collita. En aquest sentit, demana 
que s’active immediatament aquest mecanisme, s’estudie 
estendre’l també a l’altra varietat i es paralitze l’acord, men-
tre no s’assegure que els mercats d’origen i de destinació 
operen sota les mateixes normes. 

Tens el vídeo disponible a: https://cutt.ly/dxj2aZy
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SEGUROS// Con dos opciones de aseguramiento

Seguro colectivo para explotaciones apícolas

En qué consiste, a quién va dirigido, ventajas, coberturas, 
modalidades de aseguramiento,... todos los detalles sobre 

este seguro colectivo. / Laura Palacios

¿En qué consiste este tipo de seguro? ¿A quién va diri-
gido?

La póliza va dirigida a titulares de explotaciones apícolas, otor-
gando cobertura a las colmenas y enjambres situados en los 
lugares declarados en las Condiciones Particulares de la póli-
za, siempre que los asentamientos cumplan con la legislación 
vigente en materia de ordenación de explotaciones apícolas.

Las distintas garantías que ofrece la póliza actúan en un doble 
ámbito:

- La cobertura alcanza a los daños sufridos por las propias 
colmenas (incluyendo caja, enjambre, cera, miel y cuadros), 
según las garantías mencionadas en el segundo apartado de 
este documento, indemnizándose un valor pactado para cada 
tipo de colmena (Layens /Alza/ Media alza).

- Asimismo, cubre los siniestros derivados de los DAÑOS que- 
a TERCEROS pueden ocasionar las colmenas, siempre que 
sea el propietario o cuidador responsable civil directo ante el 
perjudicado.

La póliza posee naturaleza COLECTIVA, con un único tomador 
y múltiples asegurados, donde todos ellos disfrutan de una 
protección integral.

VENTAJAS de esta modalidad de aseguramiento:

La modalidad de aseguramiento COLECTIVO obedece a la 
conveniencia de AGRUPAR riesgos de igual naturaleza, logran-
do con ello una TRIPLE VENTAJA para nuestros asegurados:

- La AMPLITUD Y CONDICIONES DE COBERTURA son más 
beneficiosas que con el aseguramiento individual.

- PALIAMOS EL EFECTO NEGATIVO DE LA SINIESTRALIDAD 
INDIVIDUAL: soporta mucho mejor la siniestralidad.

- Podemos ofrecer a cada asegurado un producto más que 
ventajoso, por una PRIMA INFERIOR en relación a la que paga-
ría a través de una póliza individual.

¿Qué tipo de siniestros cubre esta 
PÓLIZA COLECTIVA?

- COBERTURAS RELATIVAS A LA PROPIA COLMENA:

·  INCENDIO, RAYO Y EXPLOSIÓN que afecten a las col-
menas aseguradas. Esta garantía alcanza además los 
daños sufridos por incendio, rayo o explosión ocasio-
nados durante su transporte en medios propiedad del 
asegurado y titular de la explotación apícola.

· EXTENSIÓN DE GARANTÍAS: 
· Actos de vandalismo o malintencionados 
· Acciones Tumultuarias 
·  Viento e impacto de objetos proyectados por el mismo, 
siempre que supere los 80 km/h

· Lluvia de una intensidad mínima de 40 L/m2/hora 
· Pedrisco o granizo, de cualquier intensidad 
· Nieve de cualquier intensidad 
· Inundación 
· Daños por humo 
· Ondas sónicas 
· Choque e impacto de vehículos terrestres 
· Caída e impacto de aeronaves 
· Fallo en las instalaciones de extinción de incendios

·  DAÑOS A LAS COLMENAS POR ACCIDENTE DEL VEHI-
CULO QUE LAS TRANSPORTA.

·  ROBO, ampliándose incluso la cobertura al HURTO de 
las colmenas.

-  COBERTURA DE Responsabilidad Civil derivada de 
DAÑOS CAUSADOS POR LAS COLMENAS

En los términos y condiciones establecidos en la póliza, 
la entidad aseguradora indemnizará las consecuencias 
económicas de la Responsabilidad Civil que puedan 
derivarse para el asegurado por los daños materiales y 
personales y perjuicios causados a terceros por las col-
menas aseguradas.

*NOTA: La póliza no cubre riesgos susceptibles de ser garantiza-
dos por el Seguro Agrario Combinado que se establezca en los 
Planes Anuales de Seguros Agrarios.

Opciones de Aseguramiento

MODALIDAD A: Seguro de RC

MODALIDAD B: Seguro de RC + Daños

IMPORTANTE: Cabe recordar que las bases reguladoras de 
las ayudas para mejorar las condiciones de producción y 
comercialización de miel en la Comunidad Valenciana exigen 
de la disposición de un seguro de responsabilidad civil, que 
cubra al menos el número de colmenas declarado en el Regis-
tro de Explotaciones Ganaderas.

No dudes en solicitarnos presupuesto sin compromiso de tu 
seguro. Puedes dirigirte a cualquiera de nuestras oficinas para 
solicitar asesoramiento a nuestros expertos en seguros.

También puedes contactar con nosotros llamando al 
963530036, WhatsApp 673790072 o seguros@launio.org
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INGENIERÍA TÉCNICA// Resoluciones en favor de los ganaderos

El TEAR de la Comunitat Valenciana nos da la razón en las 
valoraciones catastrales en construcciones ganaderas

LA UNIÓ continúa su apuesta decidida por adecuar los 
valores catastrales de las construcciones agropecuarias 

necesarias para el normal desarrollo de la actividad agrícola y 
ganadera. Para ello, se interponen de manera constante recur-
sos y reclamaciones ante las Gerencias del Catastro de las 
tres provincias de la Comunidad Valenciana y el Tribunal Eco-
nómico-Administrativo Regional de la Comunidad Valenciana 
(TEAR). / Carlos Parrado

Este Tribunal, el TEAR, indica en recientes fallos de reclama-
ciones económico-administrativas de construcciones agro-
pecuarias presentadas por LA UNIÓ, que existe una falta de 
motivación en las resoluciones del Catastro, unida a una posi-
ble indefensión del contribuyente.

En concreto, se indica que, aunque se haya dado al interesado 
la preceptiva audiencia al acuerdo impugnado por La Unió, no 
incluye los datos y cálculos concretos necesarios para deter-
minar la incorporación al Catastro de un bien inmueble o la 
alteración de sus características. Para ello, el fallo del Tribunal 
Económico-Administrativo Regional de la Comunidad Valen-
ciana (TEAR) se apoya y cita varias sentencias del Tribunal 
Constitucional y del Tribunal Supremo que amparan lo descrito 
en los Informes de Tasación Contradictoria y en los recursos 
y reclamaciones presentados por La Unió en nombre de los 
titulares de explotaciones agrícolas y ganaderas.

Por ello, el Tribunal Económico-Administrativo Regional de la 
Comunidad Valenciana (TEAR) está anulando las valoraciones 
catastrales remitidas a los titulares de construcciones agrícolas 
y ganaderas de los recursos presentados por La Unió, sen-
tenciando que existe un vicio material que afecta a la causa 
misma del acto.

Esto tiene como consecuencia que las valoraciones vuelven 
al momento inmediatamente anterior al de su incorporación al 
Catastro y valoración. Es decir, la valoración de las construc-
ciones pasa a ser de 0,00 �. A partir de aquí el Catastro vuelve 
a empezar el proceso y tiene que valorar de nuevo, de mane-
ra motivada y cumpliendo con todo lo que no ha cumplido 
hasta este momento, las construcciones afectadas por estos 
expedientes. Como consecuencia de esto los titulares pueden 
reclamar todo el IBI pagado en los años anteriores.

En este sentido, cabe resaltar que estos casos han llegado al 
Congreso de los Diputados en forma de enmienda al proyecto 
de Ley de Medidas contra el Fraude Fiscal, que insiste en la 
necesidad de motivar de forma precisa y adecuada la nueva 
figura del valor de referencia que debe estimar el Catastro 
sobre los inmuebles en controversia legal, toda vez que con 
ello se intenta salvar la jurisprudencia dictada por el Tribunal 
Supremo, que obliga prácticamente a tener informes individu-
alizados y justificados para cada caso.

La cuestión no es intrascendente, si tenemos en cuenta que 
ese tipo de valoraciones es la base para impuestos tan impor-
tantes como el de Transmisiones Patrimoniales, Sucesiones y 
Donaciones, Patrimonio o la plusvalía en la compraventa de 
inmuebles, entre otros. Significando todos ellos, miles de millo-
nes de euros de recaudación en las arcas de Hacienda.

Mientras todo esto sigue su curso, el objetivo de La Unió sigue 
siendo adecuar los valores catastrales de las construcciones 

de uso ganadero o agrícola a la realidad, para que mejoren las 
rentas de los titulares de explotación agropecuaria y paguen 
los impuestos que justamente les corresponda. En un porcen-
taje muy elevado de los expedientes LA UNIÓ está consiguien-
do mejoras muy significativas en los valores iniciales.

Si has recibido una carta como la que adjuntamos, aunque se 
haya pasado el plazo ordinario para recurrir o pagas un IBI que 
consideras excesivo, podemos ayudarte. Ponte en contacto 
con LA UNIÓ en el 963530036, preguntando por Carlos Parra-
do, o envíanos un mail a cparrado@launio.org.  
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FISCALITAT// Con dos opciones de aseguramiento

Campaña de LA UNIÓ para la renta del ejercicio �scal de 2020

El plazo de la presentación de la Declaración de la Renta 
será desde el 7 de abril hasta el próximo 30 de junio, con 

resultado a ingresar con domiciliación en cuenta hasta el 25 
de junio / Redacción

¿Quiénes están obligados a presentar la Declaración de 
la Renta?

Están obligados a presentar declaración por el IRPF, quienes 
hayan obtenido en 2020 rentas superiores a las siguientes 
cuantías, con carácter general:

A. Rendimientos íntegros del trabajo (sueldos, salarios, pensio-
nes...) con los siguientes límites:

-  1º Con carácter general, el límite es 22.000 � anuales, si pro-
ceden de un único pagador. También se aplica si se han per-
cibido de varios pagadores cuando:

·  La suma de las cantidades percibidas del segundo y restan-
tes pagadores, por orden de cuantía, no supere en conjunto, 
1.500 € anuales.

·  Sus únicos rendimientos del trabajo consistan en pensiones 
de la Seguridad Social y demás prestaciones pasivas y que el 
tipo de retención aplicable se haya determinado por el proce-
dimiento especial, establecido reglamentariamente.

- 2º El límite se establece en 14.000 € anuales cuando:

·  Procedan de más de un pagador, si la suma de las cantida-
des percibidas del segundo y restantes pagadores, por orden 
de cuantía, superan 1.500 € anuales.

·  Se hayan percibido pensiones compensatorias del cónyuge o 
anualidades por alimentos, (salvo que estas últimas procedan 
de los padres por decisión judicial).

·  El pagador de los rendimientos no esté obligado a retener 
(por ejemplo, pensiones procedentes del extranjero).

-  Se perciban rendimientos íntegros del trabajo sujetos a tipo 
fijo de retención

B. Rendimientos íntegros del capital mobiliario (dividendos de 
acciones, intereses de cuentas…) y ganancias patrimoniales 
sometidos a retención o ingreso a cuenta (por transmisiones de 
bienes, de acciones y fondos de inversión, ciertos premios...) , 
con el límite conjunto de 1.600 € anuales. Se excluyen de este 
límite las ganancias patrimoniales de transmisiones o reembol-
sos de acciones o participaciones de instituciones de inversión 
colectiva en las que la base de retención no proceda determi-
narla por la cuantía a integrar en la base imponible.

C. Rentas inmobiliarias imputadas (por la propiedad de ciertos 
inmuebles no arrendados distintos de la vivienda habitual...). 
rendimientos íntegros de Letras del Tesoro, tasado y demás 
ganancias patrimoniales derivadas de ayudas públicas con el 
límite, conjunto de 1.000 € anuales.

No tendrán que declarar quienes obtengan exclusivamente 
rendimientos íntegros del trabajo, del capital (mobiliario e inmo-
biliario - por arrendamiento de bienes inmuebles...), de activi-
dades económicas (empresarios, profesionales...) y ganancias 
patrimoniales, sujetas o no a retención, cuando su suma no 
exceda de 1.000 € ni quienes hayan tenido pérdidas patrimo-
niales inferiores a 500 €.

No obstante, aun no superando los importes anteriores, debe-
rán presentar declaración por:

-  Deducción por inversión en vivienda habitual (para adquisi-
ciones realizadas hasta el 31 de diciembre de 2012).

-  Aportaciones a patrimonios protegidos de las personas con 
discapacidad.

- Deducción por doble imposición internacional.

-  Reducciones en la base imponible por aportaciones a siste-
mas de previsión social.

Estos límites son los mismos en tributación individual y con-
junta.

Reducción de los índices de 
rendimiento netos

Como en años anteriores, LA UNIÓ ha estado trabajando 
para conseguir una reducción para el período impositivo 

2020 los índices de rendimiento neto aplicables en el método 
de estimación objetiva del Impuesto sobre la Renta de las Per-
sonas Físicas para las actividades agrícolas y ganaderas afec-
tadas por diversas circunstancias excepcionales reducción de 
los módulos. En estos momentos la orden todavía no se ha 
publicado, pero deberán estar atentos a las posibles reducci-
ones que puedan aparecer.

Presente su Renta con 
LA UNIÓ

Todos debemos ser conscientes que realizar una correc-
ta gestión fiscal de la explotación no significa únicamen-

te rellenar la declaración de la renta. El objetivo debe ser 
pagar lo mínimo posible a Hacienda dentro de la legalidad. 

Si usted desea pagar lo mínimo posible en la Declaración 
de Renta del ejercicio fiscal 2020 y en los próximos años, 
no dude en ponerse en contacto con la oficina de LA UNIÓ 
más próxima a su domicilio. No deje pasar esta oportunidad.

El servicio fiscal de LA UNIÓ ha estado trabajando en los 
últimos años para que los agricultores y ganaderos valen-
cianos paguen lo menos posible a Hacienda. Entre los éxi-
tos conseguidos destacan la reducción de los índices de 
rendimiento.

Ello es debido entre otras cosas a que LA UNIÓ dispone 
de los mejores especialistas en la fiscalidad agraria y a 
que negocia directamente con el Ministerio de Economía y 
Hacienda a través de su organización en el ámbito estatal 
Unión de Uniones.
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LABORAL// Ocho cursos en la Comunitat Valenciana

Acciones formativas de LA UNIÓ para este año

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders, a través de la Unión de 
Uniones, realizará una serie de acciones formativas que 

estarán dirigidas prioritariamente a personas ocupadas duran-
te 2020. / Bea Garrigós

Los fondos provienen de la Fundación Estatal para la Forma-
ción y el empleo (FUNDAE), en virtud de las subvenciones para 
financiar la ejecución de programas de formación de ámbito 
estatal, dirigidas prioritariamente a las personas ocupadas, al 
amparo de la Resolución de 18 de enero del 2019, del Servi-
cio Púbico de Empleo Estatal, (SEPE). Dicha convocatoria se 
encuadra dentro del sistema de formación profesional para el 
empleo en el ámbito laboral.

En total serán ocho los cursos a realizar en las tres provincias 
de la Comunitat Valenciana de diversas materias relacionadas 
con el sector agropecuario. Los cursos están orientados a la 
adquisición y mejora de competencias profesionales para con-
seguir mayor productividad y competitividad en las empresas.

LA UNIÓ entiende la formación como una constante para 
poder adaptar los cambios del sistema productivo y cambios 
de normativa que afectan al desarrollo de la actividad agrícola 
y ganadera.

La formación se llevará a cabo presencialmente allí donde se 
solicitó y se ordenará publicidad de las mismas con suficiente 
antelación para las inscripciones a los cursos.

Los beneficiarios de estos cursos serán, principalmente, tra-
bajadores en activo pertenecientes al sector, si bien también 
tendrán cabida los desempleados inscritos en el Servef con el 
tope máximo establecido por la convocatoria de un 30% del 
total del Plan Estatal. 

EXPROPIACIONS// Com recuperar un be expropiat

Què és la reversió d’un bé expropiat?

La reversió és un dret que té el propietari, i fins i tot els seus 
descendents, de recuperar  la totalitat o una part d’un bé 

expropiat. De conformitat amb la Llei d’Expropiació Forçosa, 
se poden distingir tres causes que habiliten la reversió: la no 
execució de l’obra o el no establiment del servei que motivà la 
expropiació, la existència d’algun sobrant  del bens expropiats, 
y la desafectació del bé. / Salva Bosch

La reversió implica la pèrdua del efecte d’una expropiació mit-
jançant una operació de signe contrari, per lo que el expropiat 
recupera el seu terreny i l’Administració recupera el justipreu en 
el que va indemnitzar al propietari en el seu moment.

Segons la RAE, una reversió es la restitució d’un bé al estat 
que tenia abans. Com es comprensible, en aquestos casos, 
es impossible que una vegada un bé ha segut expropiat i ha 
passat cert temps (fins que ha perdut la premissa d’utilitat 
pública o interès social) que es puga recuperar tal qual estava 
inicialment.

Per a solucionar aquesta realitat s’ha de formular una nova 
valoració, referida a la data de l’exercici del dret, conforme a 
les normes generales de la Lley d’Expropiació Forçosa, i arribar 
a un acord d’indemnització, en aquest cas, del propietari cap 
a l’Administració.

Per a més informació, o si considereu que es pot fer valdre 
el dret de reversió d’un bé que se vos va ser expropiat, a 
vosaltres o algun avantpassat vostre, podeu contactar amb el 
Departament d’Expropiacions de LA UNIÓ DE LLAURADORS, 
telefonant al 963530036 o bé amb l’oficina més pròxima al vos-
tre domicili. 
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Cultiu, venda i distribució de fruites 
i verdures ecològiques i productes de 
proximitat

Consulte totes les nostres o�cines i horaris 
al llarg de la geogra�a valenciana en la web 
de LA UNIÓ: www.la unio.org
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OFICINES DE LA UNIÓ DE LLAURADORS I  RAMADERS

PROP 
DE TU

Cerca de ti

#LaUnióSomFutur

A L A C A N T     
Comarca Ofi cina Adreça Telèfon Correu Electrònic
OFICINA PROVINCIAL LA UNIÓ - Elx Camino Vizcarra, 1 Partida Alzabares Bajo T966614668 elx@launio.org

 Alacantí LA UNIÓ - Alacant C/ Pintor Lorenzo Casanova, 4-4º. M662364613 atrave@launio.org
Alt Vinalopó-El Comtat LA UNIÓ - Beneixama C/ Doctor Silvestre, 1 M662364613 atrave@launio.org
Marina Alta LA UNIÓ - Pego C/ Sant Eloi, 6 Edif. OCAPA (Cámara Agraria) M662364613 atrave@launio.org
Marina Baixa LA UNIÓ - Callosa d’En Sarrià C/ Jaume Roig, 5 (Biblioteca Sala OMAC) M662364613 atrave@launio.org
Vega Baja LA UNIÓ - Almoradí Ctra. Algorfa , 16 (Escuela de Ofi cios Taller) M662364613  atrave@launio.org

 Vinalopó Mitjà LA UNIÓ - Pinoso Av. Constitución, 62 M662364613 atrave@launio.org
    

C A S T E L L Ó     
Comarca Ofi cina Adreça Telèfon Correu Electrònic
OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - Castelló C/ Ramón y Cajal, 17 T964270366 asegarra@launio.org
Alto Palancia LA UNIÓ - Jérica Av. Constitució, 11 T964128142 altopalancia@launio.org

  LA UNIÓ - Segorbe C/ Fray Luis Amigó, 11-2º T964128142 altopalancia@launio.org
Els Ports LA UNIÓ - La Mata C/ Esglesia, 7 T964180070 elsports@launio.org
Maestrat LA UNIÓ - Albocàsser C/ Huerta, 15 T964428475 ebarreda@launio.org

  LA UNIÓ - Alcalà de Xivert C/ Santa Barbara, 6 T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Benassal Plaça d’En Blasc d’Aragó, 18 M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - Benicarló C/ Cesar Cataldo, 2 T964460068 lajana@launio.org
  LA UNIÓ- Canet Lo Roig Avda. Isabel Llombart, 7 T964494056 sromeu@launio.org
  LA UNIÓ - Culla C/ Recaredo García, 11  M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - La Jana C/ Xert, 33 - 1º T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Sant Mateu Plaça del Llaurador, 1 (Llar del Jubilat) M610509351 lajana@launio.org

Plana Alta-Alcalatén LA UNIÓ - Cabanes C/ Sant Vicent, 38 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Els Rosildos Av. Constitució T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Coves de Vinromà C/ Nou, 15 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Useres Plaça Ajuntament, 9 (Baix) T964388955 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Torreblanca C/ Sant Antoni, 143 T964332176 planaalta@launio.org

Plana Baixa LA UNIÓ - La Vall d’Uixó C/ Salvador Cardells, 29 T964692018 planabaixa@launio.org
  LA UNIÓ - Vila-real C/ La Murà, 28 T964535533 planabaixa@launio.org
    

V A L È N C I A     
Comarca Ofi cina Adreça Telèfon Correu Electrònic
OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - València C/ Marqués de Dos Aigües, 3-1º T963530036 launio@launio.org
Camp de Túria LA UNIÓ - Benaguasil C/ Benissanó, 57 T962531417 rperis@launio.org

  LA UNIÓ - La Pobla de Vallbona C/ Senyera, 31 T962531417 rperis@launio.org
Horta Nord LA UNIÓ - Meliana C/ Maria Manglano, 2 M674007515 jlucas@launio.org
Horta Sud LA UNIÓ - Silla C/ Santa Teresa, 11 T962531417  rperis@launio.org
Hoya de Buñol LA UNIÓ - Cheste C/ Mariana de Pineda, 1 T962531417 rperis@launio.org
La Costera LA UNIÓ - Xàtiva Ptge Moncada/ Alameda, S/N 2º PIS T962283895 valldalbaida@launio.org
La Safor LA UNIÓ - Barx C/ Gandia nº 55 (Antic Ajuntament) T962264020 valldalbaida@launio.org
Ribera Alta LA UNIÓ - Alginet C/ Arzobispo Sanchis, 26 T962531417  rperis@launio.org

  LA UNIÓ - Carlet C/ Nostra Senyora de l’Assumpció, 98 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Turís C/ Pablo Iglesias, 1 T962531417  rperis@launio.org

Ribera Baixa LA UNIÓ - Cullera C/ El Prado (Antiga OCAPA) T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Sueca CAM C/Cullera, 15 T962531417  rperis@launio.org

Utiel-Requena LA UNIÓ - Requena C/ Chera, 1 T607207464 aserrano@launio.org
  LA UNIÓ - Utiel C/ Beato Gálvez, 4-1º T962171056 aserrano@launio.org

Vall d’Albaida LA UNIÓ - Fontanars C/ Antonio Machado, 5 (Centre Cultural 1pis) T962264020 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla del Duc C/ Metge Oscar Durich, 34-1 T962250581 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - Llutxent C/ Parc de Llaurador, S/N T962294271 foltra@launio.org
  LA UNIÓ - Quatretonda C/ Sant Josep, 9 T962264020 valldalbaida@launio.org
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